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Zprávy obce Žabčice 2/2016 . říjen 2016 . 61

Vážení spoluobčané,  

 nastávají podzimní dny a s nimi opět dohady, zda bude letošní zima krutá 
nebo mírná, bez sněhu jako poslední roky. Občas si přečteme odhady od-
borníků z různých oblastí, kteří se podle cibule, chování zvěře a dalších způ-
sobů snaží určit jaké bude nastávající zimní počasí. Příroda si však stejně 
dělá, co se jí zamane, a tak nám nezbývá, než se na zimu řádně přichystat. 
Naši pracovníci mají svoji techniku připravenou, posypovou sůl také máme, 
v příštích týdnech objednáme firmu na složení kluziště, abychom ho mohli 
do konce měsíce listopadu připravit.

 Zastupitelstvo pokračuje ve výrazné podpoře všech místních spolků. Na 
svém zasedání 17. 3. 2016 schválilo žádosti o dotaci poskytnuté z rozpočtu 
obce Žabčice pro dobrovolné hasiče, chovatele, klub důchodců a Sokol Žab-
čice. Byla ale schválena dotace i pro atletický oddíl Sokola Přísnotice, který 
navštěvují i děti ze Žabčic nebo finanční příspěvek na opravu střechy kostela 

Slovo starosty
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a věže sv. Václava. Obec také podpořila Klub přátel vody zajištěním toalet na 
jejich rybářské závody a letní noci. Dlouhodobě spolupracujeme s naším mu-
žáckým sborem Šatavan při pořádání některých akcí, které obec finančně pod-
poruje. Také spolupráce s mysliveckým spolkem je dlouhodobě na velmi dobré 
úrovni. Obec podpořila i místní mládež, která pořádá Májovou a Vavřinecké 
hody. Podílela se na úhradě krojů a muziky při průvodu obcí. Kromě podpory 
spolků se rada obce rozhodla podpořit i naše nejmenší. Každému nově naroze-
nému dítěti přispíváme částkou 3.000,- Kč.

 Rada obce 8. 6. 2016 projednala informaci ředitelky ZŠ a MŠ o tom, že dle 
vyjádření české školní inspekce není možné hradit plavání dětí MŠ rodiči. ČŠI 
se vyjádřila, že pokud školka jezdí s dětmi během provozu do plavání, musí ho 
mít hrazené zřizovatelem a rodiče doplácí pouze za dopravu. Tyto náklady činí 
25.000,- Kč. Z tohoto důvodu většina obcí plavání dětí z mateřských škol zrušila. 
Naše obec šla jinou cestou a tyto náklady uhradí z rozpočtu obce. 

Hody 2016 – průvod obcí

Slovo starosty - pokračování
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 V rámci zvýšení bezpečnosti jsme zakoupili čtyři měřiče rychlosti. Je jasné, 
že nejde o stoprocentní zabezpečení snížení rychlosti, ale z vlastní zkušenosti 
vím, že většina řidičů při upozornění tímto měřičem svoji rychlost sníží.
 21. 5. 2016 jsme s našimi hasiči a rybáři vyčistili okrasné jezírko. Jde o velmi 
náročnou práci, která zabere celou sobotu. Je však nutné ji každoročně provádět. 
Jezírko je znečištěné rybami a vyžaduje údržbu. Chci na tomto místě poděkovat 
jak hasičům, tak také našim rybářům.
 Rada obce na svém zasedání dne 17. 11. 2015 projednala žádost dobrovol-
ných hasičů o vybudování přístřešku vedle hasičské zbrojnice směrem k domu 
manželů Cetlových, který by sloužil k uskladnění hasičského materiálu. Sešli 
jsme se se starostou hasičů Rudolfem Va-
láškem mladším a společně jsme sděli-
li naše požadavky zhotoviteli přístřešku 
panu Karpíškovi. Přístřešek byl vybudován 
počátkem letošního roku. Myslím, že se 
podařil, Radek Karpíšek s Tomášem Valí-
kem odvedli dobou práci. Hasiči zde mo-
hou uskladnit spoustu materiálu, který jim 
stále přibývá.

 V březnu obec zakoupila nový vícemístný automobil Fiat Ducato. Tento au-
tomobil byl v průběhu roku využíván především mládežnickými družstvy dob-
rovolných hasičů, kteří s ním jezdí na své závody, dále ho využívají fotbaloví žáci 
k dopravě ke svým zápasům a v neposlední řadě každou středu vozíme seniory 
na místní hřbitov, který je svou vzdáleností a kopcovitým terénem pro mnohé 
nedostupný. Veškeré náklady spojené s provozem vozidla hradí obec.

 V průběhu roku jsme realizovali výstavbu nového chodníku kolem obecního 
rybníka. Tato část obce je využívána nejen rybáři, ale slouží také k procházkám, 
především maminkám s kočárky. Chodník bylo také třeba opravit v parku ko-
lem okrasného jezírka. Původně byl z dřevěných pražců, ale zub času se na něm 
za ta léta podepsal. Tentokrát jsme ho položili z klasické betonové dlažby. Dal-
ší chodník připravujeme na ulici Přísnotická. Propojil by Žabčice a Přísnotice 
po levé straně. V posledních letech se zde postavilo mnoho domů a je obtížné 
v těchto místech přejít silnici. Přípravné práce jsou zde však velmi složité. Kro-
mě toho, že chodník povede po soukromých pozemcích, částečně povede také 
po pozemcích Správy a údržby silnic. Tady je potřeba získat souhlas Jihomo-
ravského kraje. Věříme však, že by stavbu bylo možné koncem příštího roku 
realizovat.

Odjezd vícemístného automobilu na hřbitov

Chodník u jezírka

Přístřešek u hasičky

Chodník okolo rybníka
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dějších předpisů, a na základě ustanovení § 47 odst. 6 zákona č. 200/1990 Sb., 
o přestupcích, ve znění pozdějších předpisů, tuto obecně závaznou vyhlášku:

Čl. 1
Předmět 

Předmětem této obecně závazné vyhlášky je stanovení výjimečných případů, 
při nichž se doba nočního klidu nevymezuje.

Čl. 2
Doba nočního klidu

Dobou nočního klidu se rozumí doba od 22. do 6. hodiny1.

Čl. 3
Stanovení výjimečných případů, při nichž se doba nočního klidu nevymezuje
1) Doba nočního klidu se nevymezuje:
 a) v noci z 31. prosince na 1. ledna;

 b) v době konání těchto tradičních slavností: Pálení čarodějnic, Vavřinecké 
hody, Letní rybářská noc, hudební festival, letní noc na koupališti.

2) Informace o konkrétním termínu konání akcí uvedených v odst. 1 b) této 
obecně závazné vyhlášky bude minimálně 5 dnů před datem konání zveřej-
něna v obci obvyklým způsobem - vyhlášením místním rozhlasem, vyvěše-
ním plakátů, zveřejněním na místním informačním kanále Žabčice, v kabe-
lové televizi a na facebooku obce Žabčice. 

Čl. 4
Účinnost

Tato obecně závazná vyhláška nabývá účinnosti patnáctým dnem po dni vyhlášení.

________________________    __________________
Luboš Pospíšil       Mgr. Vladimír Šmerda  
místostarosta obce Žabčice     starosta obce Žabčice 

1    dle ustanovení par. 47 odst. 6 zákona č. 200/1990 Sb., o přestupcích, ve znění pozdějších předpisů, platí, že: 
“Dobou nočního klidu se rozumí doba od 22. do 6. hodiny. Obec může obecně závaznou vyhláškou stanovit výji-
mečné případy, zejména slavnosti nebo obdobné společenské nebo rodinné akce, při nichž je doba nočního klidu 
vymezena dobou kratší nebo žádnou.“

 V průběhu roku jsme zahájili projektovou přípravu na rozšíření hřbitova. 
V posledních dvou letech jsme společně s mysliveckým spolkem vykáceli část 
akátového lesíka, vytrhali jsme pařezy a nachystali pozemek pro rozšíření hřbi-
tova. Během zimy bychom chtěli zpracovat projektovou dokumentaci a zajistit 
potřebná vyjádření. V příštím nebo nejpozději v roce 2018 bychom stavbu reali-
zovali. S rozšířením také souvisí oplocení celého hřbitova tak, aby bylo jednotné. 
Stávající oplocení je z velké části v nevyhovujícím stavu. 
 Obec pořádala dva zájezdy. Jeden na zámek v Litomyšli a druhý, tradiční, 
na Burčákové slavnosti do Hustopečí. Myslím, že se tyto akce setkaly s velkým 
zájmem občanů. Navázali jsme tak na výlety našeho klubu důchodců, které or-
ganizuje paní Olga Mrkvicová.
 Zastupitelstvo na svém zasedání dne 29. 9. 2016 rozhodlo, že vydá knihu 
o Žabčicích. Podobné publikace jsou vydávány i okolními obcemi. Musím říct, 
že jsme o této možnosti uvažovali delší dobu, ale vždy jsme se toho trochu obá-
vali. Naši bývalou kronikářku paní Ing. Žižlavskou jsme pozvali na zasedání 
rady obce, kde jsme tuto záležitost podrobně probrali. V minulosti byla spolky 
i obcí vydána spousta brožurek, ale i pěkná kniha ke 100. letému výročí našich 
dobrovolných hasičů. V nedávné době jsem se s paní Ing. Žižlavskou dohodl 
na tom, že by bylo dobré zachytit vzpomínky našich spoluobčanů v nějaké útlé 
knížce. Pokud budeme vydávat knihu o Žabčicích, stanou se i tyto vzpomínky 
její součástí. Také mužácký sbor Šatavan připravoval publikaci k 10. výročí své-
ho vzniku. Text můžeme opět použít v této knize. Ta by neměla mít jen jednoho 
autora. Měly by se na ní podílet všechny naše spolky i jednotliví občané. Držte 
nám palce, ať jsme v této práci úspěšní.

Mgr. Vladimír Šmerda
starosta obce Žabčice

Obecně závazná vyhláška obce Žabčice č. 1/2016, o nočním klidu

Zastupitelstvo obce Žabčice se na svém zasedání dne 29. září 2016 usnesením 
č. 3/10/2016 usneslo vydat na základě ustanovení § 10 písm. d) a ustanovení § 84 
odst. 2 písm. h) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění poz-

Obec Žabčice
Zastupitelstvo obce Žabčice
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Vážení a milí spoluobčané,
 rádi bychom vás jménem redakční rady připravované knihy o minulosti 
i přítomnosti obce požádali o zapůjčení historických fotografií a dokumentů. 
 U fotografií bychom uvítali popis na zadní straně (obyčejnou tužkou). Za-
půjčené fotografie a dokumenty oskenujeme a vybrané kusy použijeme v připra-
vované knize. Dokumenty a fotografie k zapůjčení můžete předat na obecním 
úřadu, paní Ing. Stanislavě Žižlavské nebo paní Leoně Malčíkové.
 Děkujeme za spolupráci!

Leona Malčíková
kronikářka obce Žabčice

 16. 3. 2016 bylo sehráno první představení Manželský čtyřúhelník. Před-
stavili se herci: Dana Homolová, Michaela Badinková (jedna z hlavních rolí ve 
filmu Jak básníci neztrácejí naději), známý herec Martin Kraus a Daniel Rous.
 13. 4. 2016 sehrála divadelní společnost Háta představení Hvězdné manýry. 
Tato divadelní společnost je u nás velmi oblíbená a jejich představení bylo jako 
obvykle vyprodané. Není se co divit. Herecké obsazení je vždy hvězdné. Herci 
jako Lukáš Vaculík, Filip Tomsa, Martin Zounar, Mahulena Bočanová, Adéla 
Gondíková nebo Ivana Andrlová, jsou zárukou dobré zábavy.
 11. 5. 2016 V divadelním představení Mafie a city se opět objevili známí 
herci: Ivan Vyskočil, Lukáš Langmajer, Veronika Nová a Karel Zima.
 21. 9. 2016 se představila Kristýna Podzimková a Braňo Polák ve hře Jindry 
Kriegela Kdo se bojí postele.
 19. 10. 2016 představení Sex, čachry a kultura pro všechny. Hrají: Pavel Tráv-
níček, Petr Jablonský/Václav Upír Krejčí, Juraj Bernath, Linda Finková, Kateřina 
Kornová, Hana Tunová/Monika Fialková a Zdenek Havlas.

Mgr. Vladimír Šmerda
starosta obce Žabčice

 Občas zaslechnu postesk nad tím, že se naši občané nedozvěděli nějakou 
pro ně důležitou informaci. V naší obci máme velmi propracovaný informační 
systém, a záleží pouze na každém občanovi, jak tento systém dokáže využít. 

1. Místní rozhlas  – slouží k okamžitému informování občanů, v době pracov-
ní doby obecního úřadu, např. prodej ovocných stromků, brambor a podobně, 
když přijede konkrétní prodejce do obce. Ostatní zprávy jsou hlášeny místním 

Výzva ke spolupráci

Divadlo v roce 2016

Z divadelního předsta-
vení Kdo se bojí postele

Z divadelního předsta-
vení Mafie a city

Informační kanály v obci Žabčice
(opakovaná informace)
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na dveřích Lidového domu a také ve spolupráci s místními podnikateli na jejich 
provozovnách.

9. Roznášení informačních letáčků do schránek  – využívá se především při 
potřebě informovat úzkou skupinu občanů (například porucha vody, či jiné po-
ruchy) v konkrétní ulici nebo části obce.

Mgr. Vladimír Šmerda
starosta obce Žabčice

 Od srpna 2008 má farnost Přísnotice – Žabčice nového pana faráře, Otce 
Hynka Šmerdu, který spravuje rovněž farnosti Blučina a Měnín. Je to pro něj 
někdy dost časově náročné, hlavně při objednávkách pohřbů. Žádá proto farní-
ky, aby při objednávce církevního pohřbu nejdříve sjednali termín s ním, potom 
teprve s pohřební službou. Někdy se totiž stává, že v termínu, který žádáte, již 
někde pohřeb má a je pak pro něj složité Vám vyhovět.
Kontaktní místo denně: Farní úřad Blučina, Komenského 20
      Tel. 547 235 385
V této souvislosti bychom chtěli požádat občany, kteří potřebují vykopat hrob, aby 
si toto kopání objednali s ostatními službami přímo u pohřební služby Nostalgie.

Mgr. Vladimír Šmerda
starosta obce Žabčice

rozhlasem v pravidelnou dobu, každý den. Hlášení je propojeno s vysíláním ka-
belové televize, takže občané nemusí zprávy poslouchat před domem, kde jsou 
rušení např. projíždějícími automobily, ale stačí zapnout televizi.
2. Žabčický Občasník  – podrobně informuje občany 2x ročně o dlouhodobých 
aktivitách jak obce a obecního úřadu, tak také základní školy a místních spolků. 
Zdarma je dodáván do každé domácnosti.
3. www stránky obce (www.zabcice.cz) – na těchto stránkách je umístěna ofi-
ciální úřední deska, na které jsou povinně umístěny oznámení orgánů státní 
správy, kterých je poměrně velké množství. Po umístění dokumentu na elektro-
nickou úřední desku se nastaví čas (zákonem stanovený), po který je dokument 
povinně zveřejněn a následující den je automaticky přeřazen do archivu. Kromě 
toho jsou na těchto stránkách zveřejněny dokumenty obce, vyhlášky, zápisy ze 
zasedání rady obce a zastupitelstva obce, všechna vydání žabčického Občasníku, 
je zde kulturní kalendář, na němž jsou umístěny kulturní, popřípadě sportovní 
akce, dále tyto stránky slouží k prezentaci obce i místních spolků a firem. Jsou na 
nich dlouhodobě umisťovány důležité informace, popřípadě důležité kontakty.
4. Úřední deska na budově Obecního úřadu – jde o oficiální úřední desku, na 
které jsou stejně jako na elektronické úřední desce zveřejňována oznámení orgá-
nů státní správy a další důležité dokumenty (u kterých vyvěšení stanoví zákon). 
Musí zde být vyznačeno datum vyvěšení a svěšení dokumentu.
5. Kabelová televize  – zprávy jsou zde doplňovány a měněny podle potřeby, 
většinou každodenně. V okolních obcích, kde tento informační kanál také pou-
žívají, se obsah mění 1x za tři týdny. Rozsah textu je omezen z důvodu čitelnosti 
na obrazovce. Jsou zde umístěna i videa z obecních akcí, která se opakují vždy 
v 09.00, 18.00 a 22.00 hodin. Pro občany, kteří kabelovou televizi nemají, jsme 
umístili televizní obrazovku za okno obecního úřadu, na které si každý může 
zprávy přečíst 24 hodin denně.
6. SMS zprávy  – důležité informace posíláme formou SMS do každého mo-
bilního telefonu občana, který je do systému přihlášen. Můžou to být informace 
z integrovaného záchranného systému, ale i informace o pořádání obecních kul-
turních akcí.
7. FB stránky obce Žabčice  – běžné zprávy a různé další informace jsou na 
sociální sítě umisťovány podle potřeby, většinou několikrát týdně.
8. Plakátovací plochy  – některé, především kulturní, akce jsou zveřejňová-
ny na dvou plakátovacích plochách (u obecního úřadu a u vlakového nádraží),

Objednávky církevního obřadu
– pohřbu (opakovaná informace)
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 Rychlé surfování za všech okolností a široký výběr televizních kanálů. Přesně 
to jsou výhody kabelové sítě Selfnet, kterých mohou využívat obyvatelé Žabčic.
 Vysokorychlostní připojení k internetu je stabilní, spolehlivé a s nikým jej 
nesdílíte. Stahování ani odesílání dat nepodléhá žádným omezením. Přijímací 
zařízení získáte na dobu využívání služeb zdarma.
 Kabelová televize v síti Selfnet se vyznačuje rozmanitou programovou na-
bídkou a také mimořádnou kvalitou signálu – řada televizních stanic jej posky-
tuje přímo ze svých studií. Kromě výběru tematických programových nabídek 
si můžete díky službě Mých 5, 10 nebo 15 vytvořit sestavu kanálů podle svých 
vlastních představ.
 Připojit se k síti Selfnet lze velmi jednoduše, rychle a z pohodlí domova, 
a to buď prostřednictvím Zákaznického centra (non-stop telefon 533 383 335, 
zakaznicke.centrum@selfnet.cz) nebo objednáním služeb na www.selfnet.cz.

 Více než 600 vyznavačů cykloturistiky se v sobotu 24. září 2016 zúčastnilo 
ukončení sezóny na cyklotrase Brno-Vídeň. Slavnostní akce se konala v přírodní 
zahradě Robertovy vily v Židlochovicích a na kole až z Brna přijel i primátor 
Petr Vokřál.
 Unikátní cyklotrasa, procházející územím jižní Moravy a dolnorakouské ob-
lasti Weinviertel, je mezi cyklisty, ale i koloběžkáři a inlinisty oblíbená. Na šest 
stovek lidí si tak slunečný podzimní den užilo nejen na kole po vytipovaných 
cyklotrasách, po nichž se podívali například na bývalé popraviště nebo k lesní 
knihobudce. Ale také při zahradním pikniku s burčákem a cimbálovou muzi-
kou. K vidění byla krasojízda na historických kolech i akrobaté na gumovém 
laně, děti bavil klaun Čiko. 

 „Provoz na cyklotrase dneškem zdaleka nekončí a bude pokračovat i přes na-
stávající chladnější období. To jen podtrhuje význam této cyklotrasy“, okomento-
val symbolický konec sezóny primátor Petr Vokřál. Díky mírnému klimatu, kte-
ré panuje v oblasti jižní Moravy a dolních Rakous, je totiž možné stezku využívat 
téměř celý rok. Patří také k nejvíce bezpečným trasám pro cyklisty v republice. 
„Přál bych si, aby v budoucnu mohli cyklisté stejně bezpečně jezdit i kolem celé 
Brněnské přehrady“, dodal Petr Vokřál.
 Podporu cykloturistice projevil i starosta Židlochovic Jan Vitula, předsedky-
ně stezky Jana Drápalová a starosta Žabčic Vladimír Šmerda. Za Jihomoravský 
kraj radní Václav Božek.
 Cyklotrasa z Brna do Vídně vede přes Židlochovice, Pasohlávky a Nový Pře-
rov k hraničnímu přechodu Hevlín/Laa an der Thaya a dále přes Mistelbach do 
Vídně. Na území České republiky cyklotrasu spravuje dobrovolný svazek obcí 
v koridoru trasy. V loni ji ke svým cestám využilo více než půl milionů lidí. 
„Nyní je naším cílem uskutečnit značení cyklotrasy v Rakousku“, zakončila před-
sedkyně svazku Jana Drápalová.
 Účastníky akce organizátoři obdarovali tričkem s logem, reflexním návle-
kem nebo kšiltovkou a zájem vzbudila i slosovatelná anketa o ceny. Největším 
lákadlem byl obří koláč v podobě znaku Cyklostezky Brno-Vídeň.

Ceny do slosovatelné ankety věnovali:
Vinařství Plaček Moravské Bránice  Rajhradské klášterní
Vinařství Flajšinger Židlochovice  Vinařství Husák Těšany
Vinařství Válka Nosislav    Město Židlochovice
PM BIKE - Petr Majkut Židlochovice  Hospoda U Vdolečka Přibice
Výletní restaurace Na 17ce Vranovice  Obec Vranovice
Zdraví u cesty Židlochovice   Pekárna Křížák Židlochovice
Agrosortiment Beneš Židlochovice  Cyklostezka Brno – Vídeň DSO

Dagmar Sedláčková
tajemník

info@brnoviden.cz |776 345 343 |www.brnoviden.cz

Selfnet: Spolehlivý internet
a pestrá televizní zábava

Cyklisté se rozloučili se sezónou
v Židlochovicích
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 Školní rok jsme zahájili ve čtvrtek 1. 9. 2016 ve čtyřech třídách – Žabky, Slu-
níčka, Myšky a Medvídci. Nejmladší děti se adaptují na pobyt v dětském kolek-
tivu, ty starší se seznamují s novým kolektivem a prostředím tříd, které jsme vy-
bavili novými koberci. Děti mají možnost výběru z mnoha kroužků, které jsou 
nad rámec běžného chodu MŠ. Folklórně-taneční, kroužek Zumby, Angličtinka 
hrou. Veselé pískání – základy hry na zobcovou flétnu a kroužek logopedické 
prevence jsou nově přichystány pro letošní školní rok. ESS – edukativně stimu-
lační skupinky pro budoucí prvňáky s rodiči, které povedou opět paní učitelky 
ze ZŠ a před-plavecký kurz, tentokrát v Plavecké škole v Blučině. 
 Pro děti jsou připravena vystoupení divadla Šikulka a Koráb, například Mi-
kulášské představení s nadílkou, podzimní tvoření pro děti se svými rodiči. Pro 
rodiče je připravena adventní dílna s Broňkou v pátek 25. 11. 2016 od 18:00 
hodin, besídky po třídách – Mikulášské – Sluníčka, Myšky a Medvídci a Vánoč-
ní – Žabky. Děti ze třídy Žabek vystoupí na Školní akademii v Lidovém domě 
společně s žáky ZŠ, potěší i staroušky v DPS a společně s dětmi ze třídy Sluníček 
vystoupí i při příležitosti Rozsvěcení vánočního stromu v obci. 
 Zápis dětí do první třídy ZŠ se posouvá na měsíc duben, zápis do MŠ zůstává 
v měsíci květnu. Děkujeme všem, kdo nám pomáhají třídit odpad a děkujeme 
zvláště panu Všetičkovi za odvoz nasbíraného hliníku v naší MŠ. Můžete po-
moci i vy, a to tím, že budete sbírat plastová víčka, která poté přinesete do MŠ. 
Nasbíraná plastová víčka předáváme rodičům těžce nemocné dívenky, kteří pe-
něžní výtěžek za ně používají na její léčbu. 
 Také děkujeme našemu zřizovateli za příspěvek na plavání dětí, od tohoto 
roku už budou rodiče platit jen cestu dětí na plavání, stejně jako v ZŠ. 
 Kolektiv zaměstnanců MŠ přeje všem dětem spokojené dny v naší krásné 
mateřské škole.

za kolektiv MŠ
vedoucí učitelka Dana Mrázková

Z ukončení
cyklistické sezony

Ze života Mateřské školy Žabčice
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 Školní rok 2016/2017 jsme zahájili 1. září v počtu 111 žáků. Prvňáčky přišel 
přivítat i pan starosta a přeje jim spolu s námi hodně školních úspěchů. V za-
městnaneckém sboru jsme se rozrostli o 4 nové asistentky pedagogů. 
 Od letošního roku jsme zapojeni do nového projektu, který jsme většinou 
využili na další zájmové kroužky, které by měly předejít školní neúspěšnosti 
žáků. Jsme rádi, že je o ně zájem.
 Od začátku nového školního roku jsme zvýšili kapacitu školní družiny ze 
30 na 50 dětí a otevřeli 2. oddělení. V rámci družiny jsme dětem nabídli další 
kroužky – taneční, dramatický, výtvarný a sportovní, o který je největší zájem.
 Díky příspěvku našeho zřizovatele Obci Žabčice může u nás pracovat školní 
psycholog, jehož práce si velmi vážíme. 

Práce školního psychologa v ZŠ Žabčice v loňském školním roce
 Ve školním roce 2015/2016 působí na ZŠ a MŠ Žabčice na jeden den v týdnu 
školní psycholog Mgr. Petra Daňsová. Školní psycholog působí v rámci školního 
poradenského pracoviště, své služby nabízí žákům základní i mateřské školy, 
jejich rodičům i pedagogům. Do řešené problematiky spadají jak výukové a vý-
chovné, tak osobní či rodinné obtíže.
 V prvním pololetí byla v prvních třídách psychologem provedena depistáž 
zaměřená na zmapování jednotlivých dílčích funkcí potřebných pro správné 
osvojování čtení, psaní a počítání. Na doporučení pedagoga byly vyšetřeny děti 
s podezřením na možné ohrožení školním neúspěchem. Na základě provede-
ných vyšetření byly zhotoveny zprávy s popisem jak silných, tak oslabených 
funkcí, byl navázán kontakt s rodiči a byla jim předána doporučení, jak jednotli-
vé oblasti procvičovat. Tato doporučení dostali rodiče rovněž písemnou formou 
ve formě psychologické zprávy. Se souhlasem rodičů byl spraven o výsledcích 
pedagog, aby mohl svou činností dítě ve třídě podpořit. V případě vážnějších 
potíží byla rodičům dána doporučení na komplexní vyšetření v Pedagogicko-
-psychologické poradně. Na začátku roku proběhla rovněž přednáška pro rodi-
če zaměřená na možnosti pomoci prvňáčkům s přípravou do školy. Tato činnost 
má za cíl včasné odhalení nedostatečně rozvinutých schopností a dovedností, 
které jsou potřebné pro zvládání trivia, což může napomoci prevenci školního 
neúspěchu.

Ze života Základní školy Žabčice
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Třídy ve školním roce 2016/2017

Třída Počet žáků Třídní učitelka            Asistent pedagoga
   1.  24 Mgr. Beata Forbergerová Ivana Zajícová
   2.  21 Mgr. Hana Flajšingerová Eva Koníčková
   3.  24 Mgr. Kateřina Svobodová Jana Skalníková
   4.  17 Mgr. Markéta Uhlířová /
   5.  25 Mgr. Michaela Kouřilová Iva Zichová

  ŠD     48  Lenka Šuléřová, DiS.           /
     Ivana Zajícová

Učitelka  Mgr. Martina Mašterová
     Lenka Šuléřová, DiS.

Školník  Pavel Procházka
Vedoucí ŠJ  Jaroslava Kopřivová
Kuchařka  Marcela Nováková
Úklid   Jitka Mžíčková
Pomocná síla ŠJ Květoslava Feilerová

Školní psycholog Mgr. Petra Daňsová

Organizace školního roku 2016/2017
Zahájení:  čtvrtek 1. září 2016
Podzimní prázdniny: středa 26. října – čtvrtek 27. října 2016
Vánoční prázdniny: pátek 23. prosince 2016 – pondělí 2. ledna 2017
Ukončení vyučování 
v prvním pololetí: úterý 31. ledna 2017
Pololetní prázdniny: pátek 3. února 2017
Jarní prázdniny: pondělí 13. března – pátek 19. března 2017
Velikonoční prázdniny: čtvrtek 13. dubna  - pátek 14. dubna 2017
Ukončení vyučování 
ve druhém pololetí: pátek 30. června 2017
Hlavní prázdniny: sobota 1. července  - pátek 1. září 2017
Období školního 
vyučování 2017/2018: od pondělí 4. září 2017

 Ve druhé třídě byla na doporučení pedagoga provedena vyšetření dětí za-
měřená na vznikající poruchou učení a v návaznosti na něj byla rodičům dána 
doporučení, případně byli odesláni do Pedagogicko-psychologické poradny ke 
komplexní diagnostice.
 Ve druhém pololetí se psycholog účastnil zápisu dětí do prvních tříd, pro 
rodiče vytvořil letáčky informující o školní zralosti a poskytl konzultace se za-
měřením na problematiku školní zralosti. 
 Psycholog pracuje rovněž jednorázově i pravidelně s žáky při individuálních 
konzultacích zaměřených na podporu se začleněním do kolektivu, zvládáním 
osobních či rodinných potíží či výukových obtíží. Spolupráce s dětmi je zároveň 
doprovázena konzultacemi s rodiči, ať už jednorázovými, či opakovanými. Kon-
zultace jsou rodičům poskytovány rovněž z různých důvodů, nejčastěji se tyto 
důvody týkaly rodinných a výukových obtíží. V průběhu školního roku bylo 
v dlouhodobé péči psychologa (s frekvencí setkávání 1x týdně nebo 1x za 14 
dní) celkem 7 dětí, krátkodobá pomoc byla poskytnuta dalším dětem napříč jed-
notlivými ročníky. Psycholog se rovněž účastní výchovných komisí a zaměřuje 
se na práci s žáky, kteří se dopustili přestupku proti školnímu řádu. Školní psy-
cholog poskytoval poradenství rodičům žáků, nejčastěji se jednalo o výchovné 
obtíže dětí.
 Kromě individuální práce s dětmi a jejich rodiči byla psychologem realizo-
vána také skupinová práce se třídním kolektivem. Psycholog provedl diagnosti-
ku vztahů ve 2. a 3. třídě, ve 3. třídě následně navázal prací s třídním kolektivem 
s cílem zlepšení vztahů mezi dětmi. Dále psycholog pracoval se třídami v spe-
cifických programech (Co je a co není žalování, Jak si najít kamaráda) a prová-
děl krizovou intervenci v případě závažné události, která se třídního kolektivu 
týkala.
 Školní psycholog je k dispozici rovněž pro MŠ Žabčice. Zde proběhlo ně-
kolik náslechů se zaměřením na vývojové potíže dítěte, na které byla navázána 
konzultace s rodiči a doporučení na další odborníky i na možnosti podpory 
dítěte. Rovněž byly provedeny konzultace s pedagogy.
 Školní psycholog rovněž spolupracuje s dalšími institucemi jako je OSPOD, 
PPP či SVP a zprostředkovává komunikaci mezi těmito institucemi, pedagogy 
a rodiči.

Mgr. Petra Daňsová
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Třídní schůzky, hovorové hodiny:
•	 12.	9.	2016
•	 21.	11.	2016
•	 18.	4.	2017

Nabídka zájmových kroužků pro tento školní rok:

Přeji všem dětem, žákům i zaměstnancům úspěšný školní rok
Mgr. Kateřina Svobodová

ředitelka školy

 V letošním školním roce se bude v naší škole vzdělávat 716 žáků, což je o 60 
žáků více než v loňském roce. Na 1. stupni máme 239 žáků v 10 třídách a na 
2. stupni 477 žáků v 19 třídách. Školní družinu navštěvuje 149 žáků v 6 oddě-
leních. Základní škola Židlochovice zaměstnává 63 pedagogických pracovníků 
a 10 správních zaměstnanců. Čtyři pracovníci čerpají mateřskou nebo rodičov-
skou dovolenou.

 Na zvyšující se počet žáků reaguje město Židlochovice přístavbou pavilonu 
u budovy na Tyršově ulici. Zanedlouho bude dokončena spodní stavba a ještě 
do Vánoc by měla stát hrubá stavba. Pracuje se velmi intenzivně a již od září 
2017 se počítá s výukou v nové budově.
 1. 9. 2016 vstupují v platnost nemalé změny školského zákona. Téma společ-
né vzdělávání není snad nikomu neznámé, neboť posledního půl roku se prolí-
nalo všemi médii. Je to vlastně nastavení stejných pravidel pro práci se žáky se 
specifickými vzdělávacími potřebami na celém území naší republiky. Konkrét-
ní podpůrná opatření budou navrhovat pedagogicko-psychologické poradny 
a speciálně pedagogická centra a budou nastavena individuálně pro každého 
žáka. Do práce těchto zařízení přinese novela školského zákona tedy také zásad-
ní změny. Přípravné období skončilo a nyní jen praxe ukáže silná a slabá místa 
novely zákona a jejího uplatňování v praxi. Naše škola díky včasnému zřízení 
školního poradenského pracoviště má již víc než desetiletou zkušenost s inkluzí 
a může se opřít o zkušené odborníky. 
 Výrazná změna se dotkne také přijímání žáků k základnímu vzdělávání. Ter-
mín zápisu do 1. třídy se posouvá až na duben, kdy rodiče předloží buď žádost 
o přijetí do školy, nebo žádost o odklad. Zápis do mateřské školy bude navazovat 
v květnu a ředitelé MŠ již budou znát přesné počty dětí s odkladem. Poslední 
rok v MŠ bude od 1. 9. 2017 povinný.
 Žáky devátého ročníku, kteří se rozhodnou pro studium maturitního oboru 
na střední škole, čekají povinné jednotné přijímací zkoušky z českého jazyka 
a z matematiky. Vyučující jsou připraveni deváťákům poskytnout maximální 
pomoc a podporu, ale nezbytná bude i celoroční píle a zodpovědný přístup hlav-
ně od žáků.
Co připravujeme pro naše žáky
 V novém školním roce bychom chtěli velmi intenzivně posílit oblast poly-
technického vzdělávání. Některá řemesla už žáci ani neznají. A jako celospo-
lečenský problém se začíná jevit nedostatek technických pracovníků ve všech 
odvětvích. MŠMT připravuje výrazné posílení předmětu Člověk a svět práce, 
kam jsou zařazeny např. školní dílny, pěstitelství, práce v domácnosti. Na rozdíl 
od mnoha jiných základních škol máme tu výhodu, že máme vybavenou školní 
dílnu a tento předmět jsme nikdy nepřestali vyučovat i přes sníženou hodinovou 
dotaci ve prospěch informatiky a anglického jazyka. 
 Nově zařazujeme od 7. ročníku volitelný předmět technická výchova. A také 
na 1. stupni bude v pracovních činnostech více prostoru pro rozvoj technických 
dovedností žáků. 

Základní škola Židlochovice
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Jaro - podzim 2016
 V sobotu 27. února 2016 zahájil tradičně Šatavan 52. výstavu vín konanou 
v Žabčicích, kde rovněž účinkovala cimbálová muzika Ponava s primášem Ivo 
Farkašem.
 8. dubna jsme byli pozváni mužáckým sborem Přibičané do Přibic na pose-
zení u cimbálu s Cimbálovou muzikou Katrán. Vedoucím sboru byl Ing. Václav 
Procházka (současně i člen našeho sboru). 
 Na 1. máje jsme byli v Židlochovicích na oslavě svátku práce. V polovině 
května tradičně zpíváme pro klub důchodců na PVP v Žabčicích. 
 Na pozvání pana Samsona z Velkých Němčic jsme zpívali 4. června na akci 
Krajem rozkvetlé révy. 
 V příjemném prostředí, i když trochu zmoklém, jsme 2. července vystupo-
vali u sklepů v Křepicích. Dne 4. července postihla sbor veliká ztráta. Po těžké 
nemoci zemřel člen našeho sboru Ing. Václav Procházka. Člověk plný elánu, ať 
už šlo o moravskou písničku, sadařství nebo včelařství. 28. července jsme zazpí-
vali v Domě s pečovatelskou službou v Žabčicích. Pan starosta se na nás podíval, 
viděl věkové složení, a tak konstatoval, že jsme potencionální obyvatelé DPS.

 V červenci jsme navázali spolupráci s VUT Brno v projektu Technická škola. 
Jsme jednou ze dvou základních škol, kde se zatím tato spolupráce rozvíjí. Cílem 
je podpořit nadané žáky a umožnit jim rozvoj jejich technických předpokladů 
již na základní škole. V prvním pololetí máme domluvenou spolupráci s che-
mickou fakultou. Již v říjnu pojedou žáci 8. a 9. ročníku do laboratoří v Brně, 
v listopadu předvedou učitelé z VUT žákům chemickou show v Židlochovicích. 
Ze strany VUT máme také přislíbený mentoring pro nadané žáky, kteří se zú-
častní chemických soutěží. V druhém pololetí se budou našim žákům věnovat 
pedagogové či studenti z elektrotechnické fakulty. V dalším školním roce by se 
spolupráce měla posunout do dalších fakult.
 Podali jsme žádost o dotaci v projektu vypsaném MŠMT, o kterém se mluví 
jako o šablonách. Máme v úmyslu zaměřit se především na zkvalitnění vyučova-
cího procesu a zavádět nové metody ve výuce. Rádi bychom vyzkoušeli v někte-
rých předmětech vyučovací metodu CLIL, což je integrovaná výuka předmětu 
a cizího jazyka. Zaměřujeme se také na komplexní metodickou podporu začína-
jícím učitelům a současně výměnu zkušeností, nápadů a příkladů dobré praxe.
 Pro žáky budeme čerpat šablony na podporu čtenářské a matematické gra-
motnosti, na rozvoj logického myšlení, ale také na doučování a na podporu, jak 
žáků, tak učitelů, při společném vzdělávání.

Ing. Jana Králová
ředitelka školy

Adaptační program pro žáky 6. tříd v Prudké u Tišnova

Želešice
okrskové kolo minifot-
balu. Žáci 8. a 9. roč-
níku ZŠ Židlochovice 
vybojovali 2. místo

Mužácký sbor Šatavan
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 Jak jsem se zmínil v posledním příspěvku do Občasníku, čekala na členy klu-
bu řada akcí, na kterých se podíleli nebo je přímo zabezpečovali. Patřilo k nim 
tradiční „Pálení čarodějnic“ s večerní zábavou, které se i letos povedlo a mělo 
velkou odezvu zejména u těch nejmenších zúčastněných.
 Rybáři se ve spolupráci s hasiči také podíleli na čištění okrasného jezírka. Slo-
vili rybí osádku a provedli její roztřídění tak, aby se zpomalil proces zanášení je-
zírka. Přebytečnou část ryb jsme pak vypustili do obecního rybníku. Této akci 
přálo počasí, takže i malí pozorovatelé se vyřádili v proudu vody z požární hadice.

 Květnové závody na obecním rybníku patří k nejnavštěvovanějším rybář-
ským závodům. Ještě před jejich zahájením se obci podařilo dokončit chodník 
podél části rybníku. To určitě přispělo ke spokojenosti mezi závodícími rybáři, 
ale hlavně místních občanů. 
       Červnové a srpnové závody jsme organizovali na jezírku. Účast na těchto zá-
vodech se za poslední roky stabilizovala a díky kvalitní násadě a bohatým úlov-
kům jsou tyto závody oblíbené u rybářů ze širokého okolí.

  V sobotu 13. srpna vystupoval Šatavan na hodech v Unkovicích a v neděli 
14. srpna v Žabčicích.
 3. září se konala již 10. přehlídka folklorních sborů v Pohořelicích. Kromě 
místních mužáků a Šatavanu zde byli muži a ženy z Březí, muži z Popic a Ne-
oveská cimbálová muzika. Zajímavé je, že kromě dvou ročníků jsme se vždy 
zpívání v Pohořelicích zúčastnili. V neděli 11. září jsme již popáté vystupovali 
na hodech v Rajhradě. Na pátek 16. září si nás pozvali mužáci z Ladné na 18. 
předhodovní zpívání. Kromě místních Lanštorfčanů  a Šatavanu zpívali  mužáci 
z Týnce a Prušánek, ženský sbor z Moravské Nové Vsi, dětský sbor z Ladné, ve-
doucí CM Vonica Jan Zaviačič s dcerou Janou a hrála cimbálová muzika Jožky 
Severina s primášem Janem Blažkem.
 Na závěr lze říci, že moravská lidová písnička je naše kulturní dědictví a měla 
by patřit ke každodennímu životu. Šatavan v tomto roce dosáhl desátého výročí 
svého trvání. Za tu dobu jsme měli již 187 veřejných vystoupení a nacvičili té-
měř stejný počet písniček, což je u sboru, který má věkový průměr přes sedm-
desát let, velice zajímavé. Pokud to bude možné a zdraví vydrží, tak ještě nějaký 
ten čas se budeme snažit zpívat. Proto se chystáme v sobotu 12. listopadu 2016 
uspořádat již 8. ročník Svatomartinského zpívání, čímž Vás na tuto akci zveme.

Ing. Zbyněk Kroupa
Mužácký sbor Šatavan

Vystoupení v Ladné

Čištění jezírka 

Klub přátel vody
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 Za pomoc při organizaci a zabezpečení těchto akcí patří poděkování man-
želkám a dětem některých našich členů. V letošním roce nám obec vypomohla 
i při těchto závodech se zabezpečením mobilních WC, což určitě přispělo ke 
zvýšení kultury a pohodlí závodníků, ale především návštěvníků večerní zábavy. 
Za to bychom chtěli zastupitelstvu obce velmi poděkovat. V červnu se nás večer 
sice moc nesešlo, ale všichni, kdo přišli, se velmi dobře bavili. V srpnu se nám 
na večerní zábavu podařilo zase po delší době zabezpečit dobře známou a oblí-
benou kapelu „Písečáci“. To jistě mělo vliv na větší návštěvnost večerní zábavy 
a spokojenost všech hostů. 
  V letošním roce jsme před závody nakoupili a vysadili do rybníku a jezírka 
celkem téměř 20 metráků kapra. Kromě toho jsme průběžně dosazovali i jiné 
druhy, především lína a bílou rybu. 

V následující tabulce uvádím přehled o výsledcích jednotlivých závodů:
termín, místo konání počet závodníků uloveno kapr  uloveno ostatní
7. 5. 2016,   RYBNÍK  105   107  60
25. 6. 2016, JEZÍRKO  100   155  27
27. 8. 2016, JEZÍRKO   96   115  30

 Z uvedeného přehledu je jasné, proč jsou naše závody tak oblíbené. A nejed-
ná se jen o kvalitní násadu a bohaté úlovky, ale i o celkovou organizaci a zabez-
pečení těchto akcí. Je proto namístě, abych poděkoval všem, kteří nám pomáhají 
se zabezpečením. Díky patří všem zainteresovaným členům klubu, jejich rodi-
nám, ale i sponzorům, mezi které patří Obecní úřad Žabčice, Řeznictví u Proke-
šů, Bauhaus Brno, Moracell s.r.o., p. Marcel Kurzweil, Roman Bedřich Investiční 
fond Rendit. a. s. a řada dalších našich příznivců.
 Kromě těchto „zábavných“ akcí se členové klubu v rámci pravidelných bri-
gád soustředili na údržbu a úklid areálu jezírka a okolí rybníku. Prováděli čištění 
břehů a přístupových cest, likvidaci náletových dřevin, pokosení trávy a úklid 
areálu před jednotlivými akcemi. Díky aktivitě některých členů se podařilo do-
končit rozvody elektřiny a osvětlení tak, že vlastní příprava na akce se podstatně 
zjednodušuje.
 Před námi jsou podzimní a zimní měsíce, z pohledu ryb klidnější období, 
z pohledu rybářů, jak doufám, budou i nadále aktivní. V dalším období by-
chom se proto chtěli zaměřit na zkvalitnění sociálního zázemí areálu na jezírku 
a přispět tak k větší spokojenosti všech, kteří nás přijdou podpořit i při dalších 
akcích. 

za Klub přátel vody 
Ing. František Sodomka

Výstavní sezonu jsme začali ukázkovou expozicí králíků, holubů, drůbeže 
a okrasného ptactva na krajských dožínkách v Brně na Moravském náměstí 
28. srpna. Návštěvníci měli možnost si prohlédnout zástupce různých plemen 
všech druhů chovaných zvířat. Byli překvapeni jak různou velikostí, rozdílností 
tvarů i pestrou barevností a kresbou jednotlivých druhů. Úspěch měla ukáz-
ka holubů brněnských voláčů, která byla komentována slovy: „I Brno má své 
plemeno holubů?“ A po přečtení popisu plemene byli překvapeni, že se jedná 
o naše plemeno, které je nejvíce rozšířeno v zahraničí. Zajímavý byl i výrok otce 
k synovi: „Takové holuby jsme ještě neviděli a už asi ani neuvidíme, a proto si je 
musíme vyfotit!“ Zpestřením byla i voliéra kuřat s kvočnou a další malých krá-
líčků s matkou. Zajímavá byla ukázka králičího hopu, kde králík překonává růz-
né překážky. Tahákem bylo ochočené mládě papouška ary, které si každý mohl

Závody 27. 8. 2016

ZO ČSCH
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Václav Sedláček, Ing. Libor Fára a Vít Šmerda. Na holuby získal čestnou cenu 
Vladimír Kelbl a třikrát byli úspěšní holubi Jiřího Ludvíka.
 V současnosti se připravujeme na soutěžní oblastní výstavu, která se usku-
teční 15. a 16. října v Ořechově u Brna. Dále to budou výstavy speciální, celo-
státní, krajská a některé mezinárodní. Čeká nás opět bohatá výstavní sezona, na 
kterou se musíme dobře připravit. 

Jiří Ludvík
ZO ČSCH

pohladit. Na náměstí byla také ukázka hasičských veteránů, amerických old-
smobilů, hovězího a vepřového dobytka, jízda na koni a voltiž a k tomu všemu 
nám dvě hodiny koncertovala kapela Šohajka, se kterou jsme si s chutí zazpívali. 
I přes velké vedro byly dožínky hojně navštíveny a věříme, že i naše expozice 
měla úspěch a líbila se. 
 Chovatelé králíků obeslali oblastní výstavu mladých v Říčanech u Brna a ce-
lostátní výstavu v Olomouci se střídavými úspěchy. 
 Naše úsilí bylo zaměřeno na uspořádání místní výstavy, která se konala 3. a 4. 
září v Žabčicích za sokolovnou. Výstavu obeslalo 45 vystavovatelů, kteří vystavili 
79 králíků 17 plemen a 20 rázů, holubů bylo vystaveno 180 ve 23 plemenech a 44 
rázech, drůbež byla ve 42 voliérách 17 plemen a 20 rázů. Okrasné ptactvo bylo 
v 6 voliérách a 15 klecích. Výstavu zpestřila ukázka terarijních zvířat – morčat, 
křečků, želv a ochočená užovka, která byla také testem odvahy mnoha dětí i do-
spělých. Bohužel se nedostavil prodejce medoviny, který nám svoji účast přislí-
bil.
 Na výstavě se soutěžilo o čestné ceny a poháry starostů. Čestné ceny na krá-
líky z našich chovatelů získali na belgické obry Milan Lajkeb, na vídeňské mod-
ré Václav Sedláček, na české strakáče Ing. Libor Fára a na durinské Vít Šmer-
da. V holubech to byli na moravské pštrosy Jan Kelbl, na benešovské Oldřich 
Celnar, na moravské moráky Vladimír Kelbl a na brněnské voláče dvě ceny Jiří 
Ludvík. U drůbeže získal čestnou cenu na zdrobnělé australky David Novotný. 
Pohár starosty Žabčic získal na králíky velké světlé stříbřité Milan Lajkeb, Pohár 
starosty Unkovic získal na holuby altenburské bubláky František Homola a po-
hár starosty Přísnotic na drůbež získal Michal Dobrovolný na amroksky. 
 Předání čestných cen a pohárů se zúčastnili starostové všech tří obcí – Mgr. 
Vladimír Šmerda, Zdeněk Pospíšil a Ing. Zdeněk Mahovský a předseda krajské-
ho sdružení Milan Uher. Každý výstavní den byl tradičně ukončen vypuštěním 
poštovních holubů. 
 Výstava se vydařila, počasí nám přálo a návštěvníci i vystavovatelé odcháze-
li domů spokojeni. Velký dík patří našim členům, kteří se podíleli na realizaci 
výstavy, všem sponzorům, kteří podporují naši aktivitu a zvláště obecnímu za-
stupitelstvu a starostovi obce Žabčice, p. Mgr. Vladimíru Šmerdovi za výraznou 
podporu. Kladem těchto výstav je zájem občanů o chov zvířat, který se projevuje 
rozšiřováním našich řad, když na výstavě se přihlásili další dva noví členové.
 Další výstava, které se tradičně zúčastňujeme, byla v Blučině. I zde naši cho-
vatelé obstáli úspěšně a získali na králíky dvě čestné ceny Milan Lajkeb, po jedné Místní výstava v září 
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 Nastal podzim a s ním přichází podzimní vydání letošního Občasníku. 
V posledním čísle jsme informovali veřejnost o náboru nových členů do zá-
sahové jednotky. Bohužel musím konstatovat, že této nabídky nikdo nevyužil. 
Dětí v družstvech mladých hasičů máme skutečně mnoho, ale generace chlapců, 
případně dívek, kteří by byli ochotni jezdit i k zásahům, tu prostě chybí. Tento 
problém mají i ostatní hasičské jednotky v našem okolí a jistě mi dají za prav-
du i ostatní spolky v naší obci, že přetlakem členské základny rozhodně netrpí. 
V každém případě z naší strany nabídka nadále trvá.
 V letošním roce jsme byli zatím povoláni celkem k osmi událostem, z toho 
jednou do naší obce. Jednalo se zejména o požáry trávy, kombajnu, technickou 
pomoc, ale i požár rodinného domu ve Cvrčovicích.  Zde jsme poprvé využi-
li navigaci, kterou nám obec zakoupila. Některý čtenář si řekne, že „Cvrčovice 
snad najde každý i bez navigace”, ale některý oznamovatel neuvede přesnou ad-
resu, případně v obci chybí názvy ulic a najít tak místo zásahu bývá pro hasiče 
oříšek. Výhoda této navigace je v tom, že na tabletu vidíte polohu ostatních ha-
sičských vozidel včetně jejich identifikace a v okamžiku, kdy na místo přijede 
první vozidlo, ostatní hasiči znají jeho polohu a snadno místo najdou. Požár 
rodinného domu vznikl v podkroví a díky rychlému zásahu nevznikly větší ma-
teriální škody – ohořelý nábytek, poškozená podlaha. Nosné konstrukce zůstaly 
neporušeny. 
 V letošním roce požádala naše obec prostřednictvím pana starosty o do-
taci na vybavení zásahové jednotky. Na krajském zastupitelstvu byla schválena 
částka 60 000 Kč, za kterou byla pořízena již zmíněná navigace a dále zejména 
ochranné pomůcky pro zásahovou jednotku. Jen dotace by na pořízení toho-
to materiálu samozřejmě nestačila a zbylé finanční prostředky uvolnila obec ze 
svého rozpočtu. Jen pro zajímavost  - základní ochranné pomůcky a vybavení 
pro jednoho hasiče, tzn. boty, rukavice, přilba, kukla, zásahový oděv, svítilna 
a vysílačka stojí 47 000 Kč. Pokud připočítáte dýchací přístroj, dostanete se po-
dle typu na částku okolo 90 000 Kč. 
 Náš hasičský sbor také požádal o dotaci Jihomoravský kraj, odbor školství, 
fond mimoškolních aktivit dětí a mládeže.  Schválena nám byla částka 20 000 
Kč. Finanční prostředky byly použity na materiální vybavení našich žáků – ha-
dice, savice, soutěžní sada na štafetu 4x100 m. 

 V posledním půlroce jsme jako ZO ČZS uspořádali několik akcí. V květnu 
jsme opět navštívili Salon vín. Akce se setkala s velkým zájmem členů i nečlenů. 
Měli jsme opět možnost ochutnat 100 nejlepších vín, vybraných z cca 1 500 
vzorků z celé republiky, která jsou oceněna zlatou medailí. Každé víno má svůj 
prezentační box, ve kterém jsou láhve uskladněny. Zároveň je na boxu kom-
pletní popis vína, včetně analytických údajů, senzorické charakteristiky a také 
profilu mohutnosti a struktury vína a aromatického profilu.
 V červnu jsme uspořádali přednášku s názvem „Aktuální problémy ve vini-
ci“. Přednášejícím byl prof. Ing. Pavel Pavloušek, Ph.D. Z jeho přednášky jsme 
získali přehled o výskytu škodlivých organismů révy vinné včetně doporuče-
ných přípravků podle intenzity infekčního tlaku. Dále jsme se dověděli o zele-
ných pracích, jestli a jaké odrůdy odlisťovat v zóně hroznů. I když se přednášky 
zúčastnilo přibližně 12 lidí, byla hodnocena kladně. 
 V srpnu jsme zavítali do Kyjova na Galerii rulandských vín v ČR, X. ročník 
soutěže vín burgundských odrůd (RB, RŠ, RM a Ch). K degustaci bylo předlo-
ženo 401 vzorků vín, převážně ročníku 2015, což svědčí o tomto vynikajícím 
ročníku. Mnoho vín zde předložených byla vína zařazená do Salonu vín ČR. 
Výstava se konala v prostorách Klvaňova gymnázia. 
 Další akcí pořádanou v srpnu byla přednáška pana Luďka Varmuži ze spo-
lečnosti Lipera. V rámci této přednášky jsme se dověděli jak a jaké přípravky 
používat při výrobě vína v malém. Dostali jsme informace o kvasinkách, ex-
trakčních enzymech, výživě kvasinek atd. 
 V září se nám podařilo zorganizovat výstavu ovoce, zeleniny a květin. Své 
fotky při ní vystavoval pan Jiří Svoboda. Touto cestou bychom chtěli poděkovat 
všem majitelům vzorků za jejich zapůjčení, případně darování. 
 V následujících měsících plánujeme další přednášky o hodnocení vín, o od-
růdách, o školení vína. V únoru uspořádáme opět tradiční výstavu vín.

Ing. Pavel Závodský
tajemník ZO ČZS Žabčice

ZO ČZS Hasiči
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ním kole, které se konalo 21. 5. v Březině. Úspěch na této soutěži znamenal 
postup na přebor MHJ. Ten se podařil, obě družstva shodně obsadila 7. místo. 
Přebor MHJ se konal 5. 6. na stadionu VUT Brno. Je to prestižní soutěž, na 
které se mezi sebou utkávají nejlepší týmy Moravy. Mladší žáci zde vybojovali 
9. a starší žáci 5. místo. Velkým úspěchem na této soutěži bylo 1. místo v uzlové 
štafetě, a to v obou kategoriích. Starší žáci díky svým výsledkům postoupili na 
Mistrovství republiky v požárním sportu. Konalo se 18. 6. v Přerově. Naši mladí 
hasiči zde obsadili 8. místo, v uzlové štafetě byli 3. 
 O prázdninách nám k běžným rodinným a pracovním povinnostem přibylo 
finišování s přípravou letního tábora. Jako každý rok, i letos jsme byli v Rešicích. 
Dopoledne patřilo tréninku hasičských dovedností a přípravě na závody, odpo-
ledne jsme se bavili celotáborovou hrou, letos pod názvem Škola čar a kouzel 
v Bradavicích. První den děti rozděloval kouzelný mluvící klobouk do jednot-
livých kolejí. Další dny děti létaly na košťatech, hrály famfrpál, vařily lektvary, 
bojovaly s vrbou mlátičkou, hledaly dračí vejce, zabývaly se mnoha dovednost-
mi, které musí každý správný čaroděj či čarodějka umět. Nechybělo samozřejmě 
hledání pokladu. Poklad byl tentokrát ukrytý v Tajemné komnatě a hlídal ho 
trojhlavý pes Chloupek. Na táboře se dětem i dospělým prý moc líbilo. Proto už 
plánujeme další celotáborovou hru. Tentokrát se vydáme na Divoký západ mezi 
kovboje. 
 V září jsme se vydali závodit v požárním sportu. V Přízřenicích obsadili star-
ší žáci 5. místo, mladší žáci úžasné 3. místo. Velký triumf předvedli starší žáci 
v Syrovicích. V konkurenci vítězů a velmi úspěšných týmů z Mistrovství ČR 
obstáli a zvítězili v soutěži O pohár starosty obce. Gratulujeme! V počtu 35 dětí 
jsme se vypravili na branný závod do Hrušek u Slavkova. Ve velké konkurenci 
dětí (ve všech kategoriích se sešlo více než 200 soutěžích) obsadili naši nejlepší 
mladší žáci 7. a 8. místo, starší žáci 5. a smíšený tým ve složení Ondřej Slanař, 
Filip Vaněk, Adéla Hrozková vybojoval 2. místo. 
 V současné době se začínáme připravovat na halovou soutěž Soptík. Bývá to 
poslední klání v roce a naše děti mívají velmi pěkné výsledky. Kromě teoretic-
kých znalostí z oblasti požární ochrany, ekologie, dopravní výchovy, zdravovědy 
a topografie musí předvést také uzlování, šplh na laně a tyči, rozhazování hadic, 
člunkový běh a další dovednosti mladého hasiče. Držte nám pěsti J.

Valášek Rudolf ml.
Mgr. Bystrzonovská Jana

 V březnu jsme pořádali tradiční sběr železného šrotu a v květnu společně 
s rybáři čistili obecní jezírko. Při napouštění byla poprvé použita nová přenosná 
motorová stříkačka. Po celou dobu napouštění pracovala bez závad. Dnes již 
vozíme nové čerpadlo stabilně v naši Avii, ve které muselo být upraveno uložení 
čerpadla, protože to původní, které jsme obdrželi s vozidlem před 28 lety, mělo 
přece jen trochu jiné rozměry.
 V dubnu naše hasiče navštívily děti z mateřské školky a v červnu jsme se zú-
častnili „Dne hasičů” na základní škole v Uherčicích. V obou případech se děti 
dozvěděly něco nového o hasičích a prohlédly si zásahovou techniku.
 V červnu vyrazily naše dorostenky na soutěž zásahových jednotek do Tva-
rožné. Soutěžily v kategorii žen. Dříve sem jezdili i naši muži a umisťovali se na 
předních místech, nezřídka i na těch nejvyšších. Bohužel soutěžní duch se nám, 
mužům, s věkem vytratil, byli jsme tedy rádi, že žabčické hasiče jely reprezento-
vat naše dorostenky. Přijati jsme byli po letech skutečně vřele a naše holky nám 
rozhodně ostudu neudělaly.  Ve své kategorii obsadily první místo a dovezly 
vítězný pohár. V celkovém pořadí by za sebou nechaly i některá družstva mužů. 
 Vzpomínám na jeden branný závod, kterého se zúčastnily ještě jako starší 
žákyně. Na jednom stanovišti byla střelba ze vzduchovek. Za naším družstvem 
přiběhlo družstvo chlapců, kteří když viděli, že budou střílet holky, začali si 
z nich dělat legraci. Ta jim však vydržela jen do chvíle, než začaly střílet. Holky 
střílely rychle a přesně, což se o těch supermanech říci nedalo J. Do budoucna 
jim proto přejeme hodně sportovních úspěchů.
 Co od jara podnikali mladí hasiči? Jak jsme informovali v posledním čísle 
Občasníku, první soutěží, na kterou jsme se v zimě připravovali, byla taneční 
soutěž pro mladé hasiče Fire Dance. Naše děti byly velmi úspěšné. V kategorii 
přípravka obsadili 1. místo Vojtěch Mikuš a Valerie Dirdová, na 2. místě skončili 
Adam Kurzweil a Sára Procházková. V kategorii mladší žáci byly nejúspěšnější 
Lucie Šárková a Kateřina Procházková, které vybojovaly 1. místo. Následující 
pozice až do 6. místa také obsadili naši mladí hasiči. V kategorii starší žáci se 
na 1. místě objevil také žabčický pár, a to Adéla Šubrtová a Helena Sedláčková. 
I když to tak nevypadá, porota byla objektivní a děti neznala J.
 V dubnu se již závodí v požárním sportu. Naši žáci se účastní mnoha soutěží, 
za zmínku jistě stojí postupová soutěž MHJ. První, obvodní kolo, se koná tra-
dičně v Syrovicích. 23. 4. tam jela soutěžit dvě družstva mladších žáků a jedno 
družstvo starších žáků. Mladší se umístili na 5. a 6. místě, starší na 3. místě. Po-
dle postupového klíče dvě družstva ze Žabčic pokračovala v soutěžení v okres-
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•	 náčelnice	Tělocvičné	jednoty	Sokola	Žabčice	–	Bc.	Hana	Pokorná
•	 vzdělavatel	Tělocvičné	jednoty	Sokola	Žabčice	–	Rostislav	Franěk
•	 dalším	členem	výboru	jednoty	je	–	Vladimír	Malý

Účetní je paní Eliška Kubová.

Valná hromada zvolila též revizní komisi ve složení:
předseda revizní komise - Šárka Poláková
členové revizní komise – Zdeňka Nevědělová a Jaroslava Homolová

 Zasedání výboru probíhala v zimním období v zasedací místnosti Hotelu 
Žabčice, a tímto děkuji panu Čápovi za azyl, který nám poskytuje. V letním ob-
dobí pak na hřišti.
 Svou práci jsme zaměřili na podporu mládežnických oddílů kopané. Po 
dlouhých 12 let zde působil v roli trenéra Pavel Procházka prakticky sám. Tento 
stav byl nadále neúnosný a jsem velice rád, že se podařilo získat další trenéry – 
Míšu Horváthovou, Rudolfa Budiše, Honzu Urbánka a Jirku Coufalíka. Nový 
trenérský tým má nyní na starosti oddíly nejmladších, mladší a starší přípravky 
a mladších žáků. Oddíl mladších žáků jsme přihlásili nově od této sezóny, oddíl 
starších žáků bohužel nemáme. Talentované děti z přípravek nám odchází za 
lepším, část ztrácí zájem a do žákovských oddílů chybí hráči. Abychom mohli 
hrát soutěž mladších žáků, sehnali jsme tři hráče ze Židlochovic.  I s nimi však 
potřebný počet 1+7 hráčů dáváme těžko dohromady.
 Družstvo dorostu hraje svou soutěž pouze a jenom s pomocí hráčů půjčených 
z Vranovic, Přibic a Ivaně. Zde dělá velký kus záslužné práce trenér Laďa Veteška, 
jeho manželka Žaneta a pomáhá jim i pan Olejník. Všem patří poděkování.
 Hledáme cesty jak zastavit tento hrozný trend. V červnu jsme provedli nábor 
dětí do všech mládežnických oddílů. Navštívil jsem školy a školky v Žabčicích, 
Unkovicích a Židlochovicích, výsledkem byla velice dobrá účast dětí a rodičů. 
Přišlo hodně dětí v předškolním věku, a proto jsme i pro ně sehnali trenérku, 
p. Míšu Horvátovou, se kterou mají každý pátek na hřišti trénink. Současně jsme 
si uvědomili, jak velice důležitá je pomoc rodičů dětí.
 V červnu jsme také na hřišti zakončili sezónu 2015-2016, pozvali jsme hráče 
a jejich rodiče, babičky i dědečky a připravili pro děti různé dovednostní soutěže 
a pro všechny pak občerstvení a opékání buřtů. Tímto chci poděkovat sponzo-
rům za příspěvky – Rudovi Budišovi, Řeznictví Prokeš, Laďovi Rubášovi.

 Dne 20. 2. 2016 se konala valná hromada TJ Sokola Žabčice, na které byl 
zvolen nový (staronový) výbor. Skončil dlouholetý, zkušený a obětavý starosta 
Jan Furch, kromě bratra Furcha skončila i dlouholetá hospodářka sestra Zdeňka 
Nevědělová. Oběma děkuji za jejich obětavou, dlouholetou práci ve výboru So-
kola. V dnešní uspěchané době je třeba velice ocenit práci bratra Furcha a sestry 
Nevědělové, kteří věnovali svůj drahocenný čas po několik funkčních období 
rozvoji sportu v Žabčicích, a to bez nároku na odměnu.
Nové složení výboru je následující:
•	 starosta	Tělocvičné	jednoty	Sokola	Žabčice	–	Ing.	Pavel	Novák
•	 místostarosta	Tělocvičné	jednoty	Sokola	Žabčice	–	Pavel	Procházka
•	 jednatel	Tělocvičné	jednoty	Sokola	Žabčice	–	Jiří	Schrömer
•	 hospodářka	Tělocvičné	jednoty	Sokola	Žabčice	–	Iveta	Jeřábková

Sokol Žabčice

Návštěva dětí z MŠ
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 Současně to otevírá další důležitou stránku fungování naší činnosti, a tou 
jsou peníze, bez kterých nejde nic. Žijeme z příspěvků členských a oddílových, 
dotací od obce a sponzorských darů – firma FCC Žabčice s.r.o. Další podpory 
jsou drobné, někdy jednorázové, kromě již výše zmiňovaných je to firma Mo-
racell, která nám poskytla toaletní papíry a papírové ručníky na hody. Letos se 
nám podařilo s pomocí starosty obce pana Mgr. Vladimíra Šmerdy sehnat do-
taci od JMK na podporu sportu mládeže. Všem sponzorům děkuji a věřím, že 
nám zachovají přízeň i v dalším období. Sehnat nové sponzory bude naším úko-
lem. Samostatnou kapitolou je pak pořádání zábav - hodů a Štěpánské zábavy. 
 Mužstvo kopané dospělých hraje již dlouhodobě třetí třídu, umisťuje se ve 
středu	tabulky,	a	 i	když	 je	 tréninková	morálka	dobrá	a	 trenér	 Jirka	Schrömer	
připravuje pro hráče zajímavé tréninky, i v této sezóně to na postup do okres-
ního přeboru nevypadá. Snad se dočkáme v brzké době, ale samo to nepůjde. 
Doplňování hráčů z vlastních zdrojů vázne a na přestupy nemáme peníze, ani je 
nechceme vydávat.
 Ve dnech 12. - 14. srpna 2016 jsme pořádali spolu se stárky tradiční Vav-
řinecké hody. Díky několika obětavcům, z nichž vyzdvihnu jednoho – Pavla 
Procházku, se vše připravilo, obsloužilo, uklidilo a i vydělalo. Dík patří i počasí, 
které se umoudřilo a na hody oteplilo. Bez spolupráce se stárky by hody ani ne-
byly, i jim patří velký dík. 
 Svou činnost zaměřujeme i na oddíl všestrannosti. Mám zájem na plném vy-
tížení sokolovny, a to i v dopoledních hodinách, kdy by mohly chodit cvičit děti 
z mateřské školky. Vytápění tělocvičny zajistíme. Více je uvedeno v příspěvku 
náčelnice sestry Hany Pokorné.
 Abychom propagovali naši tělocvičnu a aktivity zde prováděné, zúčastnili 
jsme se celostátní akce České obce sokolské pod názvem „Noc sokoloven“. Akce 
proběhla v pátek 23. září 2016 a i o ní se dozvíte více v příspěvku náčelnice ses-
try Hany Pokorné.  
 Já se zmíním o historii Sokola v Žabčicích. Za tři roky nás čeká oslava 100. 
výročí založení Sokola. Na Noci sokoloven jsme připravili panely s fotkami z pr-
vopočátku Sokola, tj. z roku 1919 a z období postavení sokolovny v roce 1929. 
Zde bych chtěl poděkovat paní Ing. Stanislavě Žižlavské za ohromnou pomoc 
při přípravě panelů a současně za osobní účast na akci, kde moderovala po-
řad „Beseda nad kronikou“. Její vystoupení mělo veliký úspěch, daný hlubo-
kou znalostí historie Sokola na úrovni celostátní i obecní. Přípravu jsme ladili 
i se sestrou Boženou Drobílkovou. Panely, včetně aranžmá, zajistila sestra Šárka 

Poláková. Celou akci pak zajišťovaly sestry Hanka Pokorná a Jarka Homolová 
a jejich pomocníci. Všem patří velký dík.
 Na webových stránkách www.sokolzabcice.cz najdete veškeré informace 
o činnosti všech sportovních oddílů.

Starosta TJ Sokol Žabčice
Ing. Pavel Novák

Zahájení cvičení oddílu všestrannosti TJ Sokola Žabčice v cvičebním ob-
dobí 2016/17
Vážení členové TJ a spoluobčané, 
 prázdniny jsou ty tam a děti začaly opět chodit do školy. Stejně tak i pro nás 
začalo nové cvičební období 2016/17. 

Od září začaly v sokolovně cvičit tyto oddíly:
Pondělí  - nejmladší žactvo: 16.00 h., cvičitelka J. Homolová
            - žactvo: 17.00 – 18.30 h., cvičitelky J. Homolová, H. Pokorná
            - st. ženy: 18.30 h., cvičitelka H. Pokorná
            - ml. ženy (kondiční cvičení) 19.30 h., cvičitelka H. Pokorná

 Tělocvičnu využívají v zimním období hasiči a taneční skupina pod vedením 
E. Nejezchlebové. Nově od září i funkční cvičení J. Zezulové.

 V uplynulém cvičebním období jsme pořádaly mimo naše pravidelné cviče-
ní tyto akce:
 únor – březen - cvičitelky se zúčastnily školení v Brně 
 výroční valná hromada
 březen – červen akce 100 jarních kilometrů
 konec června – rozloučení se cvičením - táborák s opékáním špekáčků pro 

žactvo a dospělé složky

 Letos jsme se poprvé přihlásili k celorepublikové sokolské akci Noc soko-
loven. V programu byly ukázky – star dance, cvičení nejmladšího žactva na la-
vičce, cvičení žactva na švédské bedně. V průvodním programu si děti mohly 
procházet stanoviště na hřišti a vyzkoušet si práci s náčiním (obruče, míče, pál-
ky, padák, ...) V sokolovně se konala výstava historických fotografií a kronik, 
přednáška p. Ing. Stanislavy Žižlavské o historii TJ Sokola Žabčice. Průběžně 
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probíhala akce nazvaná Sokolí hnízdo, na které děti plnily ve skupinách zadané 
úkoly. Všichni jsme se sešli při společném opékání a grilování špekáčků. Na zá-
věr si děti zatancovaly na minidiskotéce, poslechly si četbu pohádek, a kdo chtěl, 
mohl v sokolovně i přespat. Ráno se všichni rozešli domů. Na tomto místě bych 
chtěla poděkovat všem, kteří tuto akci zajišťovali, jak členům Sokola, tak i nečle-
nům.

 Na závěr této zprávy mi dovolte vás opět pozvat do výše uvedených oddílů. 
Přijďte se za námi protáhnout, udělat něco pro své zdraví a odreagovat se od sta-
rostí všedních dnů do našich sportovních oddílů a je již na vás, který si vyberete. 
Rádi bychom uvítali nové tváře cvičenců všech věkových kategorií, ale i cviči-
tele, trenéry. Budeme rádi, ozvou-li se nám zájemci, kteří zavedou a nabídnou 
vedení v novém oddílu. Máme pěknou sokolovnu, proškolené cvičitele. Takže 
neváhejte a přijďte mezi nás, začít můžete kdykoliv. 
 Kontaktovat mě můžete každé pondělí v sokolovně.Noc sokoloven

Noc sokoloven
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ší fotbalisté hráli jeden turnaj v Želešicích, kde skončili na třetím místě a druhý, 
který vyhráli, v Ořechově.
 V jarních měsících přišli k mužstvům noví trenéři, p.Budiš, p.Urbánek 
a p. J. Coufalík. S příchodem trenérů dostaly tréninky kvalitativně nový směr. 
Na závěr sezóny jsme pro děti uspořádali sportovně soutěžní odpoledne s od-
měnami a na závěr opékání špekáčků.
 Do podzimní sezóny 2016 jsme vedle ml. a st. přípravky zařadili i mladší 
žáky. Toto družstvo se do dnešního dne vyvíjí, doplňuje a získává v zápasech 
nové zkušenosti. Počáteční porážky pramení z přechodu na větší hřiště, z ma-
lého kádru a z nezkušenosti, neboť v této kategorii začínáme. Máme už i první 
vítězství.
 Mladší přípravka pracuje jak na trénincích, tak v zápasech velmi dobře. Li-
gové zápasy vesměs vyhrává.
 Starší přípravka – z tohoto družstva odešlo hlavní jádro do žáků a hráči se 
sehrávají a někdy i hledají na hřišti. Přes počáteční neúspěch se herní vyjádření 
družstva zlepšuje.
 Po prázdninách jsme zřídili nové družstvo „předpřípravku”, kam chodí žáci 
1. třídy a děti ze školky. Vedoucí a trenérkou je p. Míša Horváthová.
 Na závěr tohoto příspěvku bych chtěl touto cestou poděkovat všem novým 
trenérům za nikdy nekončící práci s dětmi. Poděkování patří rovněž obecnímu 
úřadu za poskytnutí auta k přepravě dětí na zápasy. 

Pavel Procházka

 V Přísnoticích působí již mnoho let v rámci TJ Sokol také oddíl atletiky pod 
vedením trenéra Františka Němce. V současné době máme v evidenci přes 60 
atletů, z toho je jich 11 ze Žabčic. 
 O prázdninách v srpnu proběhlo další atletické soustředění, tentokrát na Vy-
sočině. Zúčastnilo se ho 33 dětí a 15 dospělých, takže jsme obsadili na 5 dní - od 
soboty 6. 8. do středy 10. 8. - větší část hotelu Záložna ve Sněžném.  
 Soustředění bylo zaměřeno nejen atleticky, ale také turisticky. Děti měly po 
příjezdu a ubytování naplánovaný výlet po turistické značce ze Sněžného na zří-

 Také bych chtěla ještě poděkovat cvičitelce paní J. Homolové za zajištění akce 
100 jarních kilometrů, za její ochotu pracovat a starat se o druhé v jejím volném čase. 
 Poděkování patří též paní a slečně Hajdukovým, které se nám starají o čisto-
tu a pořádek v sokolovně.
 Na cvičence „nové i staré“ i případné nové cvičitele se těší všechny cvičitelky 
a

Hana Pokorná
náčelnice TJ Sokola Žabčice

Informace o průběhu akce „100 jarních km“
  První pochod přes Pouzdřanskou step, plánovaný na sobotu 9. 4. 2016, nám 
zhatilo deštivé počasí, proto jsme ji přešli v náhradním termínu v pátek 15. 4. 
2016. Zúčastnily se tři sokolské děti a cvičitelka J. Homolová. 
 Další pochod „Od řeky k řece“ se konal v sobotu 16. 4. 2016. Přišla dvě děv-
čata z předchozího dne, J. Homolová a J. Kužel, nečlen. Vlakem jsme přijeli do 
Pouzdřan a po turistické cestě se vydali kolem rybníka přes Svratku a Jihlavu do 
Ivaně na autobus do Vranovic a vlakem do Žabčic. 
 V pátek 22. 4. 2016 nás čekal Výhon. Tentokrát se zúčastnilo 6 dětí sokol-
ských, jedno v kočárku s maminkou, dvě starší cvičenky a dvě nečlenky. Počasí 
nám tentokrát celkem přálo. Autobusem jsme jeli z Unkovic do Židlochovic, 
přešli Výhon k Nosislavi a zpět do Židlochovic, na autobus do Hrušovan a vla-
kem do Žabčic. 
 Hana Pokorná jela s dětmi do Rajhradu u Brna, do Památníku moravského 
písemnictví na výstavu Abeceda a do záchranné stanice dravců, kde si děti pro-
hlédly nejen dravce, ale i srnečka, králíky, veverky. Celá akce byla vyhodnocena 
v červnu u táboráku.

Jarka Homolová
cvičitelka

Kopaná - starší a mladší přípravka
 Jarní zápasy u starší přípravky dopadly na jedničku. Vyhráli všechny ligové 
zápasy a skončili na 1. místě tabulky. Dobré výsledky je možno přičítat věko-
vému složení (starší ročník) a též sehranosti kluků. Na závěr sezóny jsme se 
zúčastnili turnaje v Lelekovicích a obsadili 2. místo až po penaltách.
 Mladší přípravka měla taktéž úspěšné jaro. Zde se nezveřejňovala tabulka, 
ale podle úspěšně vyhraných zápasů jsme se umístili mezi prvními třemi. Mlad-

Oddíl atletiky Přísnotice
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ceninu hradu Štarkov u Nového Jimramova. Cestou jsme měli občas problém 
najít správné značky, ale všechny děti výlet zvládly a po návratu na ně čekala 
večeře a po ní malá diskotéka.
 Každé ráno se začínalo budíčkem, po kterém následovala rozcvička s běhá-
ním. Poté čekala děti ranní hygiena a snídaně. Další program byl stanoven vždy 
podle situace a počasí. V neděli měly děti speciální atletickou činnost – nacvi-
čovalo se na soutěže s chůdami, házením apod. Po obědě jsme šli na výlet do 
Pohádkové vesničky v Podlesí, menší děti se pak vracely stejnou cestou zpět do 
Sněžného, ale větší atlety čekal ještě výlet na Čtyři palice a teprve pak zpět přes 
Blatiny do Sněžného. Počasí nám přálo a děti cestou sbíraly borůvky a nacházely 
i houby. 
 Další den nás čekal výlet k pramenu Svatky, takže jsme se všichni přepravili 
do Fryšavy a odtud šli po turistické značce až k pramenu. Pak jsme poobědvali 
v lese a rozdělili se na dvě skupiny. Menší děti se vracely do Fryšavy a odtud se 
jelo na bazén do Nového Města na Moravě. Starší děti s některými dospělými 
se vydali na náročný výlet na Devět skal a odtud zpět do Sněžného. Vzhledem 
k tomu, že se oběma skupinám podařilo nasbírat cestou hodně hub, požáda-
li jsme ochotného kuchaře, aby nám udělal smaženici. Děti i dospělí pomohli 
s očištěním hub a smaženice byl nakonec velký hrnec, ale protože byla výborná, 
tak jí mnoho nezbylo. Děti před večeří ještě nacvičovaly na free style, který se 
koná vždy poslední večer a každý pokoj si může připravit nějakou scénku, tanec 
apod. Po večeři měli ještě jednu diskotéku.
 Předposlední dopoledne bylo ve sportovním areálu v Novém Městě na Mo-
ravě a děti si zde kromě běhu na tartanovém povrchu vyzkoušely i hod raketkou 
a kriketovým míčkem, dále skok do dálky, a také zde proběhla část soutěží, na-
příklad chůze na chůdách a postřehová vařečka. Oběd nám přivezli až na stadion 
a i když zrovna začalo pršet, tak se vše zvládlo bez problémů včetně přesunu do 
krytého bazénu. Večer proběhl free style, kdy většina dětí pod vedením Gábiny 
Kolegarové nacvičila scénku na pokračování a mezi pauzami se střídaly dívky 
s několika tanečními vystoupeními. Chlapci tentokrát sehráli scénku o návštěvě 
restaurace a výborně se do ní zapojil i nejmladší účastník soustředění. Všem se 
vystoupení povedlo a nás ostatní ani trošku nenudilo. Dospělí si také připravili 
hudební číslo a zazpívali všem píseň Svařák.
 Pátý den proběhlo vyhodnocení soutěží a celého soustředění, děti dostaly 
odměny a po obědě se vyráželo domů. Někteří to měli ještě s malou zastávkou 
v lese na houbách, ale většina se domů vrátila v pozdních odpoledních hodinách.

 V polovině září se na hřišti konaly náborové závody, kterých se zúčastnilo 64 
dětí. Všichni měli možnost si vyzkoušet běh na 60 a 200 m, skok do dálky a hod 
raketkou. Po těchto závodech začalo na tréninky chodit asi 7 nových dětí.
 Velkou radost nám dělá Natálie Furchová, která získala na Mistrovství Mo-
ravy a Slezska v Olomouci krásné 1. místo v běhu na 150 m a 3. místo v běhu na 
300 m. Na Evropských atletických hrách (EKAG) konaných začátkem září byla 
na 3. místě v běhu na 800 m a je úspěšná i ve většině ostatních závodů mladších 
žákyň. Zlepšuje se také Jakub Stodůlka a výborné výsledky má i Sandra Veteš-
ková, Desi Hristova a Beáta Rubášová. Dalšími atlety ze Žabčic jsou Veronika 
Jeřábková, Václav Zezula ml., Ellen Skalníková, Tereza Karbanová, Maruška 
a František Všetičkovi.
 Chválíme aktivní rodiče našich mladých atletů za pomoc při trénincích, při 
pořádání závodů na hřišti v Přísnoticích, ale také při dopravě na závody. Vý-
razně pomohli při výstavbě nového sektoru pro skok daleký, který jsme letos 
koncem června slavnostně otevírali za účasti starostů z okolních obcí a všichni 
zájemci si mohli vyzkoušet skok do dálky v rámci soutěže O nejlepšího skokana 
a skokanku Přísnotic. Celkem se zúčastnilo 28 dětí, 6 žen a 16 mužů a všichni 
podali krásné výkony. Tuto soutěž hodláme pořádat každý rok, a tak jako další 
soutěže, bude přístupná všem.
 Atletický oddíl v Přísnoticích nabízí účelné využití volného času v kolektivu 
dětí stejných zájmů. Atletické tréninky jsou nyní pravidelně v pondělí a ve stře-
du a jsou vhodné pro chlapce i děvčata již od 1. třídy základní školy, ale máme 
zde i předškolní děti. Od listopadu budou mít menší děti tréninkovou přestávku 
a od začátku prosince se pak tréninky přesunou do kulturního domu v Přísno-
ticích.

Termínovka na zbytek roku 2016:
Cooperův test      - středa 12. 10. v 16.30 hod
Test vytrvalosti   - středa 19. 10. v 16.30 hod
Bližší informace na tel. 603 423 570 – J. Sedláček
     732 838 850 – F. Němec
     737 737 235 – V. Vymetálková

Věra Vymetálková
členka výboru oddílu atletiky
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 Chladnější rána a delší noc. To vše je pro nás myslivce předzvěst blížících 
se podzimních lovů. Jako každý rok náš myslivecký spolek odchoval v průběhu 
roku k lovu a zazvěření 1 700 ks bažantů. Na zimní období je náš spolek velmi 
dobře připraven jak zazvěřením revíru, tak připraveným krmením pro zvěř.  
 Na přelomu měsíců dubna a května zorganizovalo MS Žabčice-Unkovice ve 
spolupráci s OÚ Žabčice a Odborem životního prostředí Židlochovice Oblast-
ní výstavu trofejí Židlochovicka. Poděkování patří též Moravskému zemskému 
muzeu v Brně, které zapůjčilo vycpané preparáty. Výstava, doplněná ochutnáv-
kou vín a zvěřinových specialit, měla dobrý ohlas u veřejnosti. Děkujeme touto 
cestou všem, kteří se na této výstavě jakkoliv podíleli. V měsíci červnu a srpnu 
se uskutečnily dvoje střelby, které udělaly radost sportovním střelcům. Věříme, 
že si na tyto akce najdou cestu i další lidé z celého okolí.
 Dále připravujeme dvě zábavy, které se uskuteční v zimním období.
Na 10. 12. 2016 již oblíbená Poslední leč, která je od 20:00 otevřená pro veřejnost 
a 14. 1. 2017 tradiční Myslivecký ples. Myslivci srdečně zvou širokou veřejnost 
na obě chystané akce.

za MS Žabčice - Unkovice
Petr Ludín ml., předseda MS

 Začíná podzim a s ním i doba, kdy chceme v Občasníku zveřejnit informace 
o naší činnosti v roce 2016, a to od března do září.
 Dne 8. 3. – na MDŽ – se v Hotelu Žabčice uskutečnilo setkání žen, kde bylo 
zábavnou formou prezentováno postavení žen v průběhu historie. Setkání se 
zúčastnilo 30 žen a o programovou část se postaral pan Rudolf Valášek. Kromě 
toho se členové svazu důchodců sešli při příležitosti svátku žen na své pravidel-
né schůzce, opět v Hotelu Žabčice.
 V dubnu jsme přizvali seniory z Unkovic a seznámili je s naší činností za 
uplynulá léta. Na oplátku nám zazpívali písničky, které si pro nás připravili, 

Natálie Furchová na 1. místě a Desi 
Hristova na 2. místě v závodu Zajícovy 
ligy v Oslavanech 

Natálie Furchová na 3. místě 
na EKAG v Brně

Soustředění na Vysočině

Myslivecké sdružení Žabčice - Unkovice

Místní organizace
Svazu důchodců ČR 
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a protože se všichni známe – naše vesnice jsou si blízko – velmi dobře jsme se 
pobavili.
 V květnu, při příležitosti Svátku matek, již tradičně zveme žabčický Šatavan, 
se kterým si rádi zazpíváme. Kromě toho jsme připravili cyklistický výlet do Blu-
činy. Členové, kteří již na kole nejezdí, přijeli do Blučiny autem a všichni jsme se 
setkali v blučinské restauraci, kde jsme si dopřáli malé občerstvení.
 Na červen jsme naplánovali oblíbené posezení u myslivecké chaty; opékali 
jsme klobásy, hráli petanque a kuželky. Počasí nám přálo a z chaty se nám vůbec 
nechtělo odcházet. 
 V červnu jsme také uspořádali zájezd do Dačic; prohlédli jsme si dačický zá-
mek a navštívili jsme „Muzeum kostky cukru“, kde bylo na modelech znázor-
něno, jak se v roce 1841 začal vyrábět první kostkový cukr. Součástí expozice 
byla i sbírka předmětů – hraček, ořezávátek, učebnic, zapalovačů, apod. – které 
se dnes již nevyrábějí. 
 V září nás na své setkání pozvaly seniorky z Unkovic; přivítaly nás chlebem, solí 
a malým štamprletem. Seznámily nás s akcemi, které pořádají, zazpívaly nám a za-
tančily. Prohlédli jsme si fotografie z jejich činnosti a k dobré náladě přispěl i pan 
František Sedláček, který hrál na klávesy. Kromě toho jsme 15. září zabezpečili 
účast na zájezdu, který pořádala obec Žabčice společně s naším svazem. Navštívili 
jsme zámek Litomyšl a obdivovali jsme interiér a fasádu se sgrafitovou výzdobou; 
rovněž Smetanovo náměstí s podloubím s krásně opravenými štíty domů na nás 
udělalo velký dojem. Zájezd se vydařil a účastníci si odvezli pěkné zážitky. 
 Letošní rok byl nabitý zajímavými akcemi a i následující měsíce přinesou 
spoustu zajímavých akcí.

Olga Mrkvicová
za MO Svazu důchodců

 Jak si možná někteří z vás pozorných čtenářů vzpomenou, svůj březnový pří-
spěvek v Občasníku jsem zakončila pozvánkou. V květnu nás totiž opět navští-
vily děti, aby nám předvedly své pásmo nacvičené při příležitosti Svátku matek. 
Tentokrát přišly nejen z místní mateřské školy, ale přibraly s sebou i kamarády 
ze školy základní. Společenská místnost na DPS sice praskala ve švech a paní 
učitelky měly s uhlídáním a utišením tolika dětí spoustu práce, ale vystoupení se 
jim velmi zdařilo a babičky z DPS nadšeně tleskaly. Od dětí dostaly větvičky má-
jového šeříku ve vlastnoručně vyrobených vázičkách. Babičky na oplátku děti 
obdarovaly něčím sladkým na zoubek, a tak ze společného setkání odcházeli 
všichni spokojeni.
 Pro klienty bydlící v DPS to ale nebyla pouze jediná kulturní akce v květnu. 
Tu další pro ně uspořádala Rada obce Žabčice hned v úterý 10. května. Posezení 
s Cimbálovou muzikou Jožky Severina, které se za krásného počasí konalo pod 
pergolou v parku za DPS. Klienti si spolu s cimbálovkou zazpívali písničky, které 
jim chlapci zahráli na přání, někteří se dokonce vyřádili i na parketu. V mno-
hých zde bydlících ženách se nezapřely hospodyňky a přichystaly velmi chutné 

Zájezd na zámek Litomyšl

U památníku kostky cukru v Dačicích

Život v DPS v Žabčicích
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sladké občerstvení. Při sklence lahodného jihomoravského moku a drobném 
pohoštění jsme všichni prožili velmi příjemné odpoledne.
 28. července nám přišli pod pergolu zazpívat také místní mužáci – sbor Šata-
van v čele s vedoucím, p. Ladislavem Matzkou. I v tento den nám počasí nako-
nec přálo, i když ze začátku jsme moc nevěřili, že se akce bude moci uskutečnit 
venku, protože i drobně sprchlo. 
 Co se týče běžného provozu DPS, došlo od posledního vydání Občasníku 
opět k drobným změnám. Uvolnily se dva byty, do kterých se postupně nastěho-
valy nové klientky. Tím se věkový průměr klientů změnil na 78,87 roku, poměr 
muži:ženy zůstal nedotčen. Jeden malý údaj ze statistiky - původními obyvate-
li jsou obydleny už jen 3 bytové jednotky z celkového počtu 22. Rekord v po-
čtu nájemníků přitom „drží“ jeden byt, který má za celou dobu existence DPS 
v Žabčicích (od prosince 2004) již šestého obyvatele.
 A nakonec bych chtěla poděkovat našemu obyvateli, panu Vondráčkovi, za 
jeho snahu o zkrášlování květinových záhonů v parku kolem DPS. Díky jeho 
péči nás každý den při příchodu do práce vítají záhony plné barev. A protože 
pan Vondráček se s těmito dvěma záhony u vchodu rozhodně nespokojil, ale 
stará se i o další, na jaře se těšíme na žlutou krásu narcisů, které právě v tyto dny 
nasázel. J

Ivana Pospíšilová
technický pracovník DPS

 Je po prázdninách, po dovolených, zůstalo jen pár fotek a zážitky. Pokusím 
se zde popsat ty svoje, poněkud nevšední.
 Zažitou představou nás suchozemců je trávit dovolenou u nějakého moře, 
pěkně si tam zalenošit a hezky se opálit. Jenže nám chybí nejen moře, ale i hory, 
tedy ty vysoké. Proto již několik let dávám přednost chladu a nepohodě na ho-
rách před pohodlím přímořských letovisek. Po Tatrách, Triglavu, Dachsteinu 
a Grossglockneru došlo i na ty nejvyšší, na masiv Mont Blancu (4 810 m).
 Myšlenku vylézt na nejvyšší horu Evropy poprvé vyslovil přítel Jarda ně-
kdy před patnácti lety u sklenky vína. Zatímco já z toho do rána vystřízlivěl, 
on sehnal člověka, který tam vylezl a podal nám základní informace. Podařilo 
se nám kontaktovat slovenskou cestovku a po několika letech čekání jsme ko-
nečně pod vedením zkušeného horolezce, mistra sportu Dr. Lehockého, který 
skýtal záruku, že se vrátíme domů živí, odjížděli do Francie. Pro nepřízeň počasí 
jsme vrcholu nedosáhli, ale krása velehorského masivu nám doslova učarovala. 
Kaž dý večer jsme v kempu místo televize tiše zírali, jak zapadající slunce barví 
ty horské velikány pokryté ledovci do růžova.Za pár let se neúspěch opakoval.
 Další výzva přišla až letos od horského vůdce B. Vlčka, který pořádal vý-
pravu v osmi lidech a oslovil i mě. Začal jsem tedy tvrdě trénovat a psát závěť. 
Odjezd z Brna byl 15. července a výstupem na Gran Paradiso (4 061 m) jsme 
měli prodělat potřebnou aklimatizaci. Panovalo překrásné počasí, které se však 
mělo po čtyřech dnech změnit k horšímu, proto jsme plán změnili. Tunelem 
pod Mont Blancem jsme projeli do Chamonix a týž den vyrazili z Les Houches 
směr vrchol. Asi v 1 600 m jsme přespali „pod širákem“ a ráno pokračovali až 
k chatě Tete Rousse (3 150 m), postavili stany - už na ledovci, něco pojedli a ještě 
se slunili v záři zapadajícího slunce. 
 V noci nás budil rachot kamenných lavin z Velkého kuloáru, kudy jsme 
museli projít. Budíček ve tři, před čtvrtou jsme za svitu čelovek vyrazili k cha-
tě Gouter ve výšce 3 863 m, odtud až na turistický přístřešek Vallot ve výšce 
4 362 m. Počasí stále nádherné, odložili jsme tedy vše nepotřebné a vyrazili k vr-
cholu jen s nejnutnějším vybavením. Na vrchol  jsme dorazili v 16.45 hod. No, 
radost obrovská, všeobecné focení a objímání, každý z nás dostal pusu od jediné 
účastnice zájezdu. Vše vůkol bylo pod náma, nebe nebylo modré ale černé, kys-
líku proklatě málo. Sestup na Vallotku, kde jsme přespali a ráno přes Gouter na 
Tete Rousse, sbalit stany a s plnou polní až do Les Houches k autu. Za jediný den 
3 km výškových sestupů na nás mělo ten dopad, že jsme pili pivo za 6 euro jako 

Záhon u vstupu do DPS

Výstup na Mont Blanc
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vodu. V kempu jsme se taky po pěti dnech poprvé osprchovali (bylo už hodně 
zapotřebí) a podlehli všeobecné euforii.
 Příští den následovala prohlídka Chamonix, odpoledne Bernu a poté noční 
Zurich a domů, do Budějovic a konečně Brna.

 Celý úspěch naší výpravy spočí-
val ve schopnostech a zkušenostech 
vůdce výpravy, v připravenosti všech 
zúčastněných, a taky závisel na ná-
hodě a pěkném počasí. Pokud tento 
článek někoho „vyhecuje“ k založení 
oddílu horské, či vysokohorské turis-
tiky, netrávil jsem čas jeho sepisová-
ním nadarmo.

Zdeněk Janek

Vážení přátelé, 
 dnes se spolu vydáme do nedalekého Mikulova a blízkého okolí. Na jeho 
prozkoumání nám ovšem jeden den zcela jistě stačit nebude.
 Začneme výšlapem na Svatý kopeček. Nejprve po zelené a posléze z rozcestí 
Pod Olivetskou horou po modré turistické značce dojdeme až ke kapli sv. Še-
bestiána. Svatý kopeček je jednou z výrazných přírodních dominant Mikulova. 
Pro bohatý výskyt chráněných a vzácných druhů rostlin a živočichů bylo jeho 
území vyhlášeno za přírodní rezervaci. Na vrchol (363 m n. m.) až k poutní kap-
li sv. Šebestiána, zvonici a Božímu hrobu nás zavede křížová cesta. Sv. Kopeček 
je jeden z kopců Pavlovských vrchů. Bradlo z jurských vápenců má tvar oválné-
ho hřbetu s plochým vrcholem a se strmými srázy. Nalézá se zde množství zá-
konem chráněných druhů rostlin. Proto byl již v roce 1946 vyhlášen botanickou 
rezervací a od roku 1992 přírodní rezervací. Původní rostlinné druhy se udržely 
ve stepním společenstvu na vrcholu Svatého kopečku. Na jižních svazích roste 
druhově pestrá skalní step (kosatec nízký, kavyl Ivanův, ožanka horská). Unikát-
ní je zde výskyt několika druhů parazitických záraz. Východní svahy pokrývají 
křoviny s dominantním hlohem, severní svahy byly v minulosti zalesněny. Na 
stepích se hojně vyskytuje teplomilný hmyz. K nejpopulárnějším obratlovcům 
Svatého kopečku patří výři velcí hnízdící ve stěně opuštěného lomu.

 Pokračujeme po modré TZ až na rozcestí Mariánský mlýn, kde odbočíme 
doleva do ulice Bezručova, která se posléze změní v ulici Hliniště, dojdeme na 
ulici U Lomu a zároveň červenou turistickou značku, která nás ulicí Vinohrady 
zavede k mikulovskému židovskému hřbitovu. Rozsáhlý mikulovský židovský 
hřbitov patří k nejvýznamnějším památkám tohoto druhu u nás. K prvním po-
hřbům zde po vzniku místní židovské obce došlo již někdy kolem poloviny 15. 
století. Nejstarší dochovaný náhrobek pochází z roku 1605. Hřbitov vznikal po-
stupně ve třech etapách, nyní se zde nachází kolem 4 000 náhrobků. Nejcennější 
a zároveň nejnavštěvovanější částí je rabínský vršek s náhrobky mikulovských 
a moravských zemských rabínů. Vstupné 30,- Kč.
 Poté projdeme historickou částí města Mikulov - nejprve se zastavíme na 
Kozím hrádku. Na vrcholu Kozího vrchu byla v 15. století vybudována dvoupa-
trová dělostřelecká věž s ochozem, prolomená střílnami. Vybudování této věže 
přispělo ke zlepšení obranné techniky Mikulova, zejména mikulovského hra-
du (dnešního zámku), který tímto získal velmi dobré obranné schopnosti nejen 
u nás, ale i v rámci střední Evropy. Dodnes se dochovalo toto pozdně gotické 
předsunuté opevnění s břitem. Kozí hrádek tak zůstává mimořádným staveb-
ním dílem patřícím do součásti mikulovského stavebního jádra. Výsledkem ne-
dávných úprav je proměna lokality ve volně přístupné odpočinkové centrum. 
Znamením, že je otevřeno, je vyvěšená vlajka. Vstupné 20,- Kč. 
 Navštívíme zahrady mikulovského zámku s několika vyhlídkami, z jedné 
z nich zhlédneme i mikulovskou synagogu. Někdejší liechtensteinský a pozdě-
ji dietrichsteinský zámek, stojící na výrazném skalním útesu tvoří již několik 
století nepřehlédnutelnou dominantu Mikulova. Původně zeměpanský hrad byl 
Přemyslem Otakarem II. v roce 1249 udělen v léno Liechtensteinům. Ty na kon-
ci 16. století vystřídali Dietrichsteinové a za jejich vlády získal zámek po požá-
ru v roce 1719 svou dnešní podobu. V roce 1945 při ústupu německé armády 
zámek do základů vyhořel, avšak díky péči Spolku pro obnovu mikulovského 
zámku byl v 50. letech náročně opraven. K nejzajímavějším součástem zámku 
patří zámecká knihovna a sál předků. Nyní je zámek sídlem Regionálního mu-
zea v Mikulově a naleznete zde hned několik zajímavých expozic.
 Na náměstí budeme obdivovat Sousoší Nejsvětější Trojice z let 1723-1724, 
nazývaný též někdy Morovým sloupem. Stavbu podle výtvarného návrhu A. 
J. Prennera zadal kníže Walter Xaver z Dietrichsteina kameníkovi Andreasi 
Steinböckovi,	sochařskou	výzdobu	(sv.	Jan	Nepomucký,	sv.	František	Xaverský	
a sv. Karel Boromejský) vytvořil Ignác Lengelacher. Monument stojící na šesti-
boké stupňovité základně s trojicí toskánských sloupů uzavírá trojboký jehlan 

Tip na výlet
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se symbolem sv. Ducha, stojící na nebeské sféře s obláčky a andílky se sochami Boha 
Otce a Krista. Sloup byl opravován v letech 1897 a dále pak v letech 1997-1998. 
 Kostel sv. Anny s napodobeninou Svaté chýše z italského Loreta vyrostl 
v průběhu let 1623-1656 v dolní části mikulovského náměstí. Na jihozápadní 
straně kostela byla vystavěna pohřební kaple Dietrichsteinů, počátkem 18. stole-
tí získal dvouvěžové průčelí podle návrhu J. B. Fischera z Erlachu. Celou stavbu 
značně poškodil zničující požár města v roce 1784. Teprve v polovině 19. století 
byla přestavěna na hrobku rodiny Dietrichsteinů. Z dosavadního prozatímního 
útočiště pod kostelem sv. Václava sem byly přeneseny pozůstatky členů rodu 
z let 1617-1852. Vstupné 60,- Kč. 
 Vydáme-li se směrem na severovýchod z Mikulova ulicí Pavlovskou, která je 
zároveň i Vinařskou naučnou stezkou Mikulov, dovede nás kolem Kočičí skály 
a Kočičího kamene až do Klentnice, kde u památné lípy odbočíme na červenou 
TZ kolem zříceniny Sirotčí  Hrádek, Klentnické skály a přes Stolovou zpět horu 
k Mikulovu. Projdeme kolem jeskyně Turold a Geoparku. Jeskyně Na Turoldu 
se nachází v přírodní rezervaci vrchu Turold (385 m n. m.), který leží na sever-
ním okraji města Mikulova a patří k nejstarším přírodním rezervacím na území 
dnešní chráněné krajinné oblasti a biosferické rezervaci Pálava. V roce 2006 byl 
na umělém náspu vybudován Geopark, ve kterém se tyčí 17 druhů hornin z růz-
ných částí naší republiky. Ty byly vybrány tak, aby reprezentovaly co nejširší 
škálu typických zástupců naší geologické historie. Jeskyně Na Turoldu vytváří 
spolu s jeskyní Liščí díra systém, která tvoří svojí délkou 2 950 metrů největší 
jeskynní systém v druhohorních vápencích v České republice.
 Vaší pozornosti by zcela jistě neměla ujít ani Brána ke svobodě, ležící jiho-ji-
hovýchodně pod Mikulovem na rakousko-českých hranicích. Tento dominantní 
památník obětem železné opony se nachází dvanáct set metrů od bývalé miku-
lovské celnice na účelové komunikaci směřující k obci Sedlec. Ta se za totality na-
cházela přímo u ostnatých drátů a sloužila výhradně pohraničníkům. Právě zde 
v okolí Mikulova se odehrál bezpočet pokusů o útěk z totalitního Českosloven-
ska. Pamětní místo tvoří třiapadesát kovových stél, které jsou připomínkou lidí, 
kteří zde v letech 1948-1989 zahynuli při pokusu nelegálního překročení státní 
hranice. Na každé stéle vysoké osm metrů je vyraženo jméno člověka, který zde 
při překonávání železné opony zemřel. Na úseku od slovenských hranic až po 
Slavonice zahynuli Češi, Slováci, Poláci, Rakušané, ale i lidé z tehdejšího východ-
ního Německa. Ve většině případů se ani neví, kde tito lidé po své smrti skončili. 
Každá stéla tak symbolizuje jeden zmařený život, ale také nahrazuje to, že těmto 

lidem bylo odepřeno uložení jejich ostatků v rodinných hrobech. Uvádí se, že 
Brána ke svobodě je prvním skutečným památníkem obětem totality v Evropě. 
 Při cestě domů máme ještě možnost vydat se z parkoviště u Klentnice na cca 
8 km pěší túru na Pálavu. CHKO Pálava byla vyhlášena v roce 1976 na území 
o ploše 83 km². CHKO zahrnuje území Pavlovských vrchů, komplex Milovic-
kého lesa a sníženu táhnoucí se k rakouským hranicím. Nejcennějšími biotopy 
Pálavy jsou drnové, luční a skalní stepi, lesostepi a suťové doubravy. Biotopy jsou 
úzce vázány na vápencové bradlo, které tvoří druhohorní ernstbrunské vápence. 
V roce 1986 byla na území CHKO vyhlášena organizací UNESCO také bio-
sférická rezervace, chránící světově unikátní ekosystémy. Pálava je oblíbeným 
cílem turistů z celého území republiky i ze zahraničí, kteří sem přicházejí obdi-
vovat neobvykle krásnou krajinu, přírodu, historické i architektonické památky 
i využívat pohostinnost místního obyvatelstva. Nejnavštěvovanějším místem je 
NPR Děvín, která se vyznačuje neobyčejně rozmanitou přírodou. Návštěvní-
kům ji přibližuje Naučná stezka. Z několika míst se nabízí pohled na velkou 
část jižní Moravy, přilehlé oblasti Dolních Rakous a slovenské Malé Karpaty. 
Nejprve zvolíme červenou TZ, která nás pod vrcholem Děvín (554 m n. m.) 
zavede až k zřícenině Dívčí hrad, odkud se budeme vracet po modré TZ kolem 
Ludwiczkova pomníčku, skalních útvarů Martinka, Špunt a Trůn a zřícené kaple 
sv. Antonína zpět ke Klentnici.

 Přeji vám krásné počasí 
na vaší cestě a spoustu pěkných 
zážitků!

Luboš Pospíšil 
místostarosta obce

Pohled na Mikulov ze Svatého 
kopečku

Ditrichštejnská 
hrobka
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Zde stojí zapsáno:
My purmistr starší a rychtář dědiny Žabčic známo činíme tímto listem naším obec-
ně přede všemi, že v dotčené dědině naší v Žabčicích na domech pustých žádných 
užitků není. Dále je seznam opuštěných domů. Sepsáno 14. máje 1646. Rychtář 
Vávra Horák.
Sousedé živí
Vávra Horák, Arnošt Tesař, Jan Ha-
nák, Mikuláš Kozel, Pavel Pekárek, 
Jíra Chroust, ... Sousedé zemřelí: Jan 
Čech, Jan Janák, atd.
 Činže se vybírala o sv. Jiří, sv. 
Václavu a o sv. Martinu. Poněvadž 
vrchnost potřebovala, aby půda 
byla obdělávána postupně, dosídlo-
vala jednotlivé opuštěné statky, což 
je zaznamenáno v Lánových rejstří-
cích (předchůdce dnešního pozem-
kového katastru). První záznamy 
jsou z období 1660 až 1670. Osíd-
lování bylo z oblastí, které nebyly 
tolik postižené 30.letou válkou. 
Další dosídlování je možno nalézt 
v matrikách, které jsou psány česky, 
latinsky a německy.
 Zajímavé je, že záznamy z roku 1590 a 1646 až 1650 jsou psány česky, ale 
Lánový rejstřík panství židlochovického je již psán v němčině.
 V letech 1838 až 1839 se stavěla první železnice na našem území - z Břec-
lavi do Brna. Součástí této stavby byl i výkup pozemků. V Žabčicích prováděl 
měření a zaznamenal jej v roce 1840 geometr Johann Freyherr von Maasburg 
(Johann svobodný pán z Maasburgu). Velká část polí patřila statku. Zajímavá 
jsou jména majitelů jednotlivých polí z pohledu současnosti, totiž které jméno 
zůstalo dodnes na současných  popisných číslech.
 Uvádím postupně jednotlivé majitele polí s čísly popisnými od nádraží smě-
rem k Vranovicím. Dominikální (panské) č. p. 53, Lang 3, Pospíšil 24, Mátl 13, 
Weiss 36, Flodr 32, Seidl 30, Pivec 23, Horníček 39, Novák 35, Horníček 42, 
Novotný 12, Čermák 28, Horníček 48, Soukal 21, Měřínský 50, Nevěděl 37, Seidl 
25, Mátl 20, Šafařík 22, Kroupa 26, Novotný 19, Studený 2, cesta a pastvina Obec 
Žabčice, Parásek 5. Na pozemku p. Paráska je dnes řadová zástavba Hřbitovní 

 Tak jako mnoho jiných jsem i já pátral po svých předcích. Bylo nutné pro-
zkoumat spoustu matrik a dokumentů Moravského zemského archivu. Část 
z nich je dostupná na internetu a část v archivu v Rajhradě. Mohu říci, že je to 
občas jako detektivka. Při pátrání jsem se dostal až do 17. století, to je období 
třicetileté války. O některé zajímavosti a životě v obci bych se rád s Vámi podělil.
 Několik vět o mých předcích.
 Rodiče mojí matky se v roce 1906 spolu s novým správcem panem Fische-
rem přistěhovali do panského dvora. Pradědeček mého otce se v roce 1815 při-
ženil na dům č. p. 26. Předci babičky z otcovy strany však žili v Žabčicích již 
v 17. století a s největší pravděpodobností už i v 16. století.
 Chci ale psát zejména o událostech týkajících se Žabčic. V dokumentech, 
které jsem zkoumal, bylo několik zajímavostí, se kterými bych vás rád seznámil.
 V urbáři (historický termín pro soupis povinností poddaných vůči vrchnosti, 
pozn. redakce) z roku 1590 jsou zaneseny platby ze židlochovického panství, kte-
ré v tehdejší době patřilo Žerotínům. Mělo 19 obcí, z toho 1 město Pohořelice, 
6 městysů a 12 vsí. V Žabčicích bylo 45 domů (Přísnotice 43, Unkovice 38). Bylo 
zde 5 láníků, 6 půlláníků, 1 šenk a zbytek byli na tzv. „podsedku“. To jest, že měli 
chalupu, zahradu (humno) a kousek pole. Všichni museli každoročně o sv. Jiří 
a o sv. Václavu platit daně. Láníci platili 2x za rok 18 grošů, 4 slepice a kopu 
vajec (60). Půlláníci 2x za rok 9 grošů, 2 slepice a 30 vajec. Můj pravděpodobný 
předek, který byl na podsedku, platil o sv. Jiří 5 grošů a o sv. Václavu 5 grošů, ze 
2 zahrad o sv. Jiří 4 groše a 2 slepice a 15 vajec. Obec Žabčice musela o sv. Mar-
tinu zaplatit za vinný šenk 6 zlatých.
 Ke konci třicetileté války, po obléhání Brna v roce 1645, byla obec zpusto-
šena a z podkladů z roku 1646 můžeme vyčíst, že v Žabčicích zůstalo pouze 16 
obydlených domů. Následkem nemocí a moru v roce 1648 jenom 12 obydlených 
domů. V tzv. 
činžovních lis-
tech uvádí rych-
tář žabčický 
jednak sousedy 
živé a jednak ze-
mřelé. 

Rodokmen a historie Žabčic
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 Bydlím v Žabčicích již skoro 25 let. Za tu dobu doznala obec spoustu změn, 
většinou musím říct, že k lepšímu. Svým návštěvám se ráda chlubím při pro-
cházkách po ní a hrdě jim ukazuji, jakou máme vybavenost obce a jak se nám tu 
hezky žije. 
 Poslední dobou se spíš ale stydím. Stydím se za majitele psích miláčků. Přes-
to, že obec je vybavena 13 koši na psí exkrementy, musíme se při procházkách 
dívat pozorně spíš pod nohy, než obdivovat stavby a zeleň, abychom si domů 
nedonesli nevyžádaný a nevítaný suvenýr na botách. Při úklidu před domem je 
také velmi „příjemné“ vybírat z kamínků v předzahrádce „voňavé“ měkké po-
zůstatky po pejscích. A jako perličku uvedu, že se mi již víckrát stalo, že spořá-
daně zabalený exkrement v pytlíčku na něj určený mi přistál přes plot v zahradě. 
Taky moc příjemné, hlavně v teplých letních měsících!
 Proto bych ráda apelovala touto cestou na majitele psích spoluobyvatel, aby 
byli v uklízení po nich důslední a vybavili se na procházky s nimi dostatečným 
množstvím sáčků do zásoby. Myslím, že doma na dvorku si taky každý uklízí, 
tak se to naučme dělat i na veřejném prostranství!
Děkuji. 

(dopisovatelka si z pochopitelných důvodů 
přála zůstat v anonymitě, pozn. redakce)

 Je to již zhruba rok, co se na scéně objevil záměr firmy IMOS postavit v Žab-
čicích obalovnu živičných směsí (asfaltovnu). Měla by stát na místě bývalého 
statku na Úlehlách, přímo naproti obalovně smolínské.
 Během debat kolem obalovny se ukázalo, nakolik je životní prostředí v obci 
problematické a také to, že lidem vůbec není lhostejné, zda bude v obci další 
zdroj znečištění a hluku. Požadavky úřadů, zjištění v posudku na dokumentaci 
záměru, ale i nesouhlas občanů vyjádřený podporou petice proti obalovně, to 
vše přispělo ne sice k zastavení záměru, ale alespoň k jeho zřetelné úpravě. I kdy-
by tedy obalovna nakonec byla postavena, její nejhorší vlivy by měly být výrazně 

ulice. Pozemky na výstavbu domů prodával již jiný majitel a výstavba začala 
po 1. světové válce ve 20. letech 20. století. Dům č. p. 5 je bývalá kovárna vedle 
Obecního úřadu. Dále se majitelé opakují, ovšem ne ve stejném pořadí a násle-
duje obecní cesta a panské pole.

Ing. Zbyněk Kroupa

Vážení přátelé,
 farní sbor Českobratrské církve evangelické v Nosislavi letos na podzim po-
řádá druhý ročník Kurzu Alfa. Jedná se o sérii promluv na klíčová témata, sou-
visející s křesťanskou vírou – v příjemném a otevřeném prostředí. 
 Kurz je určen pro kohokoliv bez ohledu na věk, vyznání či konfesi. Každý 
z deseti středečních večerů zahrnuje lehkou večeři, promluvu a nakonec diskuzi 
v menší skupině.

Seznam jednotlivých témat:

5/10  Kdo je Ježíš?
12/10  Ještě jednou o Ježíšovi 

a také jeho smrti. A jak je 
to s Kristem?

19/10  Co to je víra (a co není)? 
Jak ji případně získat?

2/11  Co to je modlitba?
9/11  Co to je Bible a jak ji číst?
16/11  Bůh a jeho vstupování do 

lidských příběhů.
23/11  Kdo je Duch svatý?
30/11  Co se zlem?
7/12  A co církev?
14/12  Křesťanský pohled na 

život.

Ke druhému ročníku Kurzu Alfa 
je opět zván skutečně každý.

Pozvánka na Kurz Alfa v Nosislavi

Výzva k nápravě

Obalovna – dosavadní vývoj
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omezeny (samozřejmě pokud by byly všechny předpisy a závazky dodržovány).
 Od původního návrhu, který plánoval spalování hnědouhelného prachu, 
který silně znečišťuje ovzduší, jsme se posunuli k tomu, že má být povoleno to-
pení pouze plynem. Navržené emisní limity pro provoz obalovny byly zpřísněny. 
Vyvolaná doprava, původně téměř neregulovaná, by v případě surovin neměla 
jít obcí vůbec a doprava hotové směsi jen tehdy, pokud bude stavba probíhat na 
katastru Žabčic, Přísnotic nebo Unkovic.  A od zkreslujícího tvrzení, že na ploše 
záměru není očekáván výskyt zákonem chráněných druhů rostlin nebo živoči-
chů, jsme se dopracovali k tomu, že bude potřeba požádat o výjimku z druhové 
ochrany několika druhů živočichů.  
 Obalovna ještě není povolena, ale ani zakázána. Proces posuzování vlivů na 
životní prostředí zatím není ukončen (k 28. 9. 2016). Pozemek pro stavbu stále 
patří původnímu vlastníkovi, nikoliv firmě IMOS. A právě pozemek je kame-
nem úrazu. Podle územního plánu obce se nachází v zóně pro výrobu a sklado-
vání. To samo o sobě tolik nevadí, horší je, že je na něm možné nakládat s nebez-
pečnými látkami. I kdyby výstavba obalovny nebyla povolena, jistě se najde další 
firma, která po takovém pozemku ráda sáhne. A celý koloběh může začít znova. 
 Mnoho lidí bylo překvapeno tím, že nesouhlas obce s výstavbou nežádou-
cího provozu nestačí k jeho zákazu. Ale je to skutečně tak. Je otázkou, do jaké 
míry lze z úrovně obce zasahovat do územního plánu, který je v tomto i v jiných 
směrech klíčovým dokumentem. Postavit a provozovat něco, co je v rozporu 
s územním plánem, je totiž skutečně těžké. Pokud vás územní plán obce zajímá, 
najdete jej i na webových stránkách naší obce.
 Chtěli bychom poděkovat všem spoluobčanům, kteří podpořili petici proti 
obalovně anebo nesouhlasné stanovisko spolku Zelené Žabčice, a zejména těm, 
kteří pomáhali podpisovou akci organizovat. Poděkování patří i těm, kteří pro-
jevili zájem a přišli na veřejné projednání do Lidového domu. Nakonec samo-
zřejmě rozhodnou úřady, ale znát názory občanů je pro ně důležité. 
 O tom, jak se bude řízení kolem obalovny vyvíjet, budeme i nadále informo-
vat. Průběžně najdete informace na stránkách veřejné skupiny Žabčice a Zelené 
Žabčice (Facebook).

RNDr. Světlana Zahrádková
MUDr. Jan Všetička

Ing. Michal Gaborčík
Iva Zichová

Na tomto místě jsme se Vás snažili seznámit s historií obce 
prostřednictvím žabčické kroniky, která byla vedena od 
roku 1924 tehdejším kronikářem panem Soukalem. Jelikož 
pro vysoké stáří 83 roků nemohl tuto funkci nadále zastá-
vat, zprostila ho rada MNV dnem 30.6.1961 vedení obecní 
kroniky. Vedením kroniky byl pověřen ředitel školy Zdeněk 
Koníček.

1982
 Pedagogická a vědecko-výzkumná činnost ŠZP – výrobní praxe se zúčastni-
lo 52 studentů a provozní 11. Exkurze v podniku vykonalo 305 osob, z toho 54 
ze zahraničí. Provádělo se zde 23 výzkumných úkolů. Byl dokončen a v polovině 
května uveden do provozu velkokapacitní kravín pro 500 dojnic. (620 t.) Podařilo 
se dokončit pět akcí: odchovna drůbeže v Unkovicích (513 t.), včelařské pracoviště 
(141 t.), sklad pesticidů (114 t.), požární nádrž v Přísnoticích (400 t.) a višňový sad 
(270 t.). Zahájena stavba PVP. 
 Celkový počet pracovníků 308, průměrná měsíční mzda na jednoho pracovní-
ka 2 627 Kčs. V roce 1982 došlo v podniku k 13 pracovním úrazům. Stav půdního 
fondu činí 1 808,07 ha zemědělské půdy. Rok 1980 byl srážkově hluboko pod nor-
málem, průběh zimy nepříznivý pro révu vinnou (až -28º C). Osm rodin zaměst-
nanců má přidělen stabilizační družstevní byt a ŠZP vlastní 29 podnikových bytů. 
Závodní výbor pořádal 9 zájezdů do divadla, kina a cirkusu v Brně, 3 rekreačně 
kulturní zájezdy u nás a 1 do Maďarska. Uspořádána tradiční oslava MDŽ, dožín-
ky a pro děti Mikulášská nadílka. 
 V půli července byla dokončena celková úprava vlakového nástupiště ve směru 
na Brno. Přes léto započato s pokládkou kabelu pro účely automatizace železniční-
ho provozu. 
 Práce MNV se řídila zvoleným programem. Závazky občanů v našich 3 obcích 
představovaly 7 478 brigádnických hodin. Skutečně odpracováno 11 136 hodin, 
z toho na MŠ 9 086 h a na smuteční síni 2 050 h. Na dokončení stavby MŠ v Žab-
čicích byla soustředěna veškerá pozornost MNV. 
 Koncem r. 1982 odchází z funkce předsedy MNV s. Josef Kozel. Novým před-
sedou se stal s. Josef Večeřa. 
 Činnost Sboru pro občanské záležitosti pod vedením Dr. Marie Valové byl ná-
sledující: při 4 vítáních bylo do života přivítáno 22 dětí. Na MNV byla uskuteč-

Z historie obce



- 60 - - 61 -

něna zlatá svatba manželů Hrdličkových a také předání občanských průkazů 18 
mladistvým. K osobním jubileím 50 – 80 roků gratulováno 52x, 85 a 90letým 4x, 
a také nejstarší občance, 91leté p. Štěpánce Rechové.
 ZO SSM čítá 34 členů, pod vedením s. L. Doupovce pořádáno 20 výboro-
vých a 6 členských schůzí. ZO se zapojuje svým podílem do všech oslav. Ve spor-
tovní činnosti se vydařily hlavně tři podniky – 8. ročník memoriálu J. Veselého 
a O. Kroupy, třídenní zájezd do Jeseníků a utkání v kopané se Svazarmem. Na kul-
turním úseku se vydařil Ples mládeže, a co do počtu návštěvníků byl nejúspěšnější 
Rockový festival. 
 Nejdůležitějším úkolem TJ Sokol byla oprava střechy sokolovny. Po letních 
bouřkách začalo do budovy zatékat. Při hodové zábavě byly strop i stěny promá-
čeny a parkety plavaly pod vodou. Následně došlo i k výmalbě celé budovy. Místo 
6 tanečních zábav byly uspořádány pouze 3. 
 Myslivecké sdružení má 48 členů a provádí myslivost na 1 510 ha. Bylo uspo-
řádáno pět honů. 
 Zahrádkáři – výbor se scházel jednou měsíčně. ZO má 89 členů, předseda Fr. 
Mrkvica. Vyhlášena soutěž „Rozkvetlá ulice“. Na výstavě vín vystaveno 467 vzor-
ků. 
 Odbočka Svazarmu čítala 45 členů. Má skupinu chlapců do 15 let a účastní se 
okresní ligy malorážek a pěstuje masově branné sporty. 
 Od 30. ledna zvýšila vláda ceny. Nejcitelnější bylo zvýšení cen masa, drůbeže, 
zvěřiny a ryb v průměru o 27%. Také rýže je dvakrát dražší. Dále zvýšeny cca 
o 35% ceny u tabákových výrobků, vína o 18%, jakož i vodky a tuzemského rumu. 
Zároveň se zvyšují nízké důchody u jednotlivce na 880 Kčs, dětské přídavky o 40 
Kčs a mateřské příspěvky o 20 Kčs. 
 V roce 1982 navštěvovalo MŠ 56 dětí ve dvou odděleních. Stěhování do nové 
budovy, plánované na začátek roku 1983, bylo odsunuto kvůli problémům se zá-
vadnou vodou pro děti, čemuž má odpomoci zavedení nezávadné vody z veřejné-
ho vodovodu z Unkovic.  
 Knihovnicí stále p. Tamara Horníčková. Knihovna umístěna v KD a čítá 3 513 
knih, čtenářů 138, převážně mládeže.
 Základní škola měla tři třídy, celkem na škole 85 žáků. 4. ročník je pouze v Un-
kovicích. 
 Kino promítlo v roce 1982 celkem 202 představení, která zhlédlo 6 264 diváků. 
Na vstupném získáno 24 023 Kčs.
 V roce 1982 se narodilo jen 12 dětí, z toho deset chlapců a dvě děvčata. Sňatků 
bylo uzavřeno 5, všechny občansky na Městském úřadu v Židlochovicích. Zesnu-
lých bylo 21, z toho 11 mužů a 10 žen, průměrný věk 73 let. Koncem roku 1982 žilo 

v Žabčicích 1 405 obyvatel.
 9. ledna probíhalo zatmění Měsíce, ale pro velkou oblačnost bylo špatně pozo-
rovatelné. 15. prosince dále potom částečné zatmění Slunce, ale pro mlhavé počasí 
bylo nemožné dobře pozorovat.
 Podle časopisu „Směr“ z 29. 9. našel jeden 12letý chlapec v Žabčicích na půdě 
rodinného domku ve starém kufru větší množství rozbušek. Pomocí ploché bate-
rie přivedl jednu z nich v činnost a při následné explozi si způsobil zranění hor-
ních a dolních končetin.

z obecní kroniky vybral
Mgr. Vladimír Šmerda

Barevné fotografie na str. 2

•	 Hasiči	–	Mistrovství	republiky	v	Přerově
•	 Hasiči	–	úspěch	dorostenek	v	Tvarožné	
•	 Hody	–	zastávka	u	pana	starosty
•	 Sokol	–	zakončení	sezony
•	 Vystoupení	Šatavanu	v	Ladné
•	 Z	divadelního	představení	Hvězdné	manýry

Barevné fotografie na str. 63:

•	 CM	Jožky	Severina	na	DPS
•	 Čištění	jezírka	21.	května	2016
•	 Hody	2016
•	 Klub	důchodců	u	Myslivecké	chaty	
•	 Z	místní	výstavy	ZO	ČSCH	v	září	(2	foto)
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